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OBECNÉ ZASTUPITEĽSTVO INFORMUJE

104/2016/Z - OZ súhlasí s poskytnutím finančných prostriedkov na chod ZŠ 
s MŠ Kálnica.
106/2016/Z - OZ schvaľuje Záverečný účet Obce Kálnica a rozpočtové hospo-
dárenie za rok 2015 bez výhrad.
107/2016/Z - OZ berie na vedomie stanovisko hl. kontrolórky k Záverečnému 
účtu obce Kálnica za rok 2015.
108/2016/Z - OZ  schvaľuje VZN č. 3/2016 o nakladaní s komunálnymi odpad-
mi a drobnými stavebnými odpadmi na území obce Kálnica.
109/2016/Z - OZ schvaľuje VZN č. 2/2016 o prevádzkovaní multifunkčného ih-
riska na území obce Kálnica.
110/2016/Z - OZ schvaľuje cenu obce p. Milanovi Stanovi, Mgr. Michalovi Fe-
níkovi, Pavlovi Pavlechovi st., Igorovi Jelínkovi, Ing. Samuelovi Jelínkovi, Jánovi 
Valovičovi a Daliborovi Lintnerovi.                                           
111/2016/Z - OZ berie na vedomie správu hlavnej kontrolórky o sledovaní stavu 
a vývoja dlhu obce.
112/2016/Z - OZ berie na vedomie správu hlavnej kontrolórky o stave záväzkov 
obce a dodržiavania povinností vyplývajúcich z § 17 ods. 9 zákona č. 583/2004.
113/2016/Z - OZ schvaľuje návrh plánu kontrolnej činnosti hlavnej kontrolórky 
Obce Kálnica na II. polrok 2016 a poveruje  hlavnú kontrolórku obce na výkon 
kontroly v súlade so schváleným plánom kontrolnej činnosti.
115/2016/Z - OZ schvaľuje predloženie Žiadosti o nenávratný finančný príspe-
vok z Operačného programu Kvalita životného prostredia (príloha k zápisnici).
116/2016/Z - OZ schvaľuje doplnený program rokovania OZ v bode rôzne: a) bu-
dovanie zdroja pitnej vody v Stokoch, b) rozpočtové opatrenie č. 3/2016 a berie 
na vedomie určenie overovateľov zápisnice.
118/2016/Z - OZ berie na vedomie informáciu starostu obce o uskutočnení spo-
mienkovej slávnosti k 72. výročiu SNP.
120/2016/Z - OZ schvaľuje úhradu faktúry č. 011/2016 za spracovanie žiados-
ti o nenávratný finančný príspevok k výzve OPKZP-PO1-SC111-2016-11 zame-
ranej na triedený zber komunálnych odpadov v rámci Operačného programu 
Kvalita životného prostredia v sume 2 000 € a faktúru č. 012/2016 za prípra-
vu a realizáciu verejného obstarávania - nadlimitná zákazka, ktorej predmetom 
je technolog. vybavenie k výzve OPKZP-PO1-SC111-2016-11 v sume 900 €.
121/2016/Z - OZ schvaľuje za správcu multifunkčného ihriska Dušana Filipa, 
predsedu TJ Zavažan Kálnica a schvaľuje správcovi multifunkčného ihriska od-
menu 300 € polročne.

122/2016/Z - OZ schvaľuje Zmluvu o dielo obec Kálnica na uskutočnenie hyd-
rogeologického vrtu v Stokoch spolu s cenovou ponukou a schvaľuje úhradu ná-
kladov  na zhotovenie hydrogeologického vrtu v Stokoch vo výške 14 427,03 €.
123/2016/Z - OZ schvaľuje rozpočtové opatrenie č. 3/2016.
124/2016/Z - OZ schvaľuje doplnený program rokovania OZ v bobe rôzne: a) vy-
danie Kálnických ozvien, b) čerpacia skúška na vrte v Stokoch, c) rozpočtové 
opatrenie č. 4/2016 a berie na vedomie určenie overovateľov zápisnice.
126/2016/Z - OZ berie na vedomie Správu o výchovno-vzdelávacej činnosti, jej 
výsledkoch a podmienkach v šk. roku 2015/2016, ktorú za MŠ predložila zá-
stupkyňa pre MŠ Dana Krchnavá a Správu o výchovno-vzdelávacej činnosti a jej 
výsledkoch v šk. roku 2015/2016, ktorú za ZŠ predložila riaditeľka ZŠ s MŠ Kál-
nica Mgr. Monika Roháčková.
127/2016/Z - OZ berie na vedomie informáciu starostu obce o uskutočnení 
stretnutia dôchodcov dňa 12. 11. 2016 v kultúrnom dome, schvaľuje pozvať na 
stretnutie dôchodcov občanov nad 62 rokov a schvaľuje udelenie Ceny obce 
Kálnica p. Ing. Eve Borcovanovej za dlhoročnú aktívnu činnosť v Zbore pre ob-
čianske záležitosti pri Obecnom zastupiteľstve v Kálnici a p. Jozefovi Šlosáro-
vi – za dlhoročnú aktívnu činnosť vo futbalovom oddiele TJ Zavažan Kálnica, za 
úspešnú trénerskú prácu s mužstvami dospelých, dorastencov a žiakov.
128/2016/Z - OZ berie na vedomie Správu o výsledku kontroly hospodárenia 
Základnej školy s materskou školou v Kálnici a doporučuje riaditeľke ZŠ s MŠ 
Mgr. Monike Roháčkovej prijať opatrenia na nápravu zistených nedostatkov 
a o opatreniach informovať starostu obce a hlavnú kontrolórku.
129/2016/Z - OZ schvaľuje úhradu čerpacej skúšky na vrte v Stokoch, 
fa. č.1020160024 vo výške 7 135 €.
130/2016/Z - OZ schvaľuje rozpočtové opatrenie č. 4/2016, navýšenie príjmov 
o 167 170 € a navýšenie výdavkov o 167 170 €. Jedná sa o finančné prostriedky 
z recyklačného fondu na nákup smetných nádob a finančné prostriedky z enviro-
mentálneho fondu na rekonštrukciu Obecného vodovodu – Vetva A, prevod finanč-
ných prostriedkov z rezervného fondu. Obecná rada v tomto období nezasadala. 
    RNDr. Ingrid Ševčíková, zástupca starostu

Obecné zastupiteľstvo sa od 24. 5. 2016 do 21. 11. 2016 zišlo štyrikrát a prijalo nasledovné uznesenia:
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Deň detí 3. 6. 2016
Prezentácia knihy Valovičovci na 
Slovensku  25. 6. 2016
620. výročie prvej písomnej zmien-
ky o obci 25. 6. 2016
Výlet na Stiborov dvor 20. 7. 2016
Gazdovská sobota v Kálnici  
30. 7. 2016
72. výročie SNP 27. 8. 2016
Výlet do Podhájskej 29. 8. 2016

Hviezdicový výstup k dvojkrížu  
1. 9. 2016
Súťaž Plameň v Zemianskom Pod-
hradí 8. 10. 2016
Výstava ovocia a zeleniny v KD 
29. 10. 2016
Divadelné predstavenie v KD 
29. 10. 2016
Posedenie dôchodcov v KD 
12. 11. 2016

Kultúrno-spoločenské podujatia v obci
jún – november 2016

  Milí občania! 
  Želám vám všetkým prežitie krásnych vianočných sviatkov, naplnených poko-
jom, láskou a spokojnosťou. Rázne vykročenie do Nového roka 2017, predo-
všetkým veľa zdravia, šťastia a úspechov vo vašej práci i v osobnom živote.  

  Ing. Ján Krchnavý, starosta obce

Kde bolo, tam bolo, za siedmymi horami a siedmymi dolinami... vlastne nechcem pí-
sať rozprávku, i keď sa tento príbeh tak trošku na rozprávku podobá. Takže, ...me-
dzi troma dolinami, v malebnej dedinke Považského Inovca, pred nedávnymi časmi, 
zrodilo sa zoskupenie nadšencov, ktorí nie že by nevedeli, čo s voľným časom, ale 
nadšenie k spevu ich primälo stretávať sa, trénovať a radosť rozdávať aj iným. Vždy 
sa predstavia zaujímavým, dynamickým a vtipným programom, ktorý zaujme, poteší, 
pobaví, rozosmeje a poučí. Všade, kam prídu a vystúpia s nacvičeným programom, 
sa na tvárach divákov objaví úsmev a na perách slová práve odoznievajúcej piesne. 
Skrátka, atmosféra ohromná... O kom to vlastne píšem? No predsa o speváckej 
skupine ŠÍPKÁRI. Veľmi si prajem, aby sa nezabudlo na krásne piesne, tance, zvy-
ky, obyčaje a dedičstvo našich starých a prastarých rodičov. Preto prajem tomuto 
nadšenému kolektívu - našim „Šípkárom“ veľa dobrých nápadov, úspechov, radosti 
z činnosti, dobré zdravie všetkým členom a životný optimizmus.  

Ingrid Ševčíková

Jeden nezávislý názor – poďakovanie

VIANOČNÉ ŽELANIE

Blížia sa tie chvíle vianočné,
v láske, v šťastí prežite ich spoločne.

Nie sú dôležité dary,
hlavne nech sa v Novom roku darí. 
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Tradičná rubrika – a nové informácie od starostu obce 
Ing. Jána Krchnavého pre občanov a čitateľov Kálnických 
ozvien v  druhom tohtoročnom čísle. Dozviete sa: 

1. Ako ďalej s financovaním ZŠ.
Náklady na prevádzku a činnosť Základnej školy s mater-

skou školou Kálnica sú uhrádzané z dvoch zdrojov. Základná 
škola je financovaná z rozpočtu štátu, materská škola, škol-
ská jedáleň a školský klub (družina) priamo z rozpočtu obce. 
Obec do rozpočtu školy mesačne posiela dostatok finanč-
ných prostriedkov na pokrytie nákladov prevádzky škôlky, je-
dálne aj klubu, aby tieto mohli na primeranej úrovni a kvalitne 
napĺňať svoje poslanie. 

Veľké problémy od jari nastali s financovaním sa-
motnej ZŠ. Veľkosť finančného príspevku štátu na ško-
lu sa vypočítava násobením počtu žiakov a koeficientu 
na 1 žiaka platného pre celý štát. Pre našu školu došlo 
v školskom roku 2015/2016 k jeho podstatnému zníže-
niu, nakoľko ju navštevovalo spolu len 15 žiakov 1. až 4. 
ročníka. Zmenšený prísun peňazí má za následok nedo-
statok financií na prevádzku ZŠ. Postačia ledva na po-
krytie mzdových nákladov učiteliek. Na zaplatenie účtov 
za spotrebu elektrickej energie, plynu, telefónov, pomô-
cok a ostatných prevádzkových potrieb už nezostáva. Na 
tento účel ZŠ používa časť prostriedkov určených pre 
MŠ, kuchyňu a školský klub, ale ani tak nebolo možné 
pokryť všetky náklady.

Obecné zastupiteľstvo sa už od mája na svojich zasad-
nutiach zaoberá vzniknutou situáciou a hľadá riešenie. 
Odporučilo pani riaditeľke prijať úsporné opatrenia za-
merané na zníženie výdavkov, z ktorých niektoré boli re-
alizované. Poslanci OZ so starostom majú záujem urobiť 
všetko pre trvalé udržanie školy v obci. Preto prijali roz-
hodnutie dočasne prispievať peniazmi z rozpočtu obce na 
úhradu záväzkov, ktoré momentálne škola nemá z čoho 
zaplatiť. To však nemôže byť trvalý stav, pretože obec, 
ak chce poskytnúť ďalšie prostriedky škole, musí ušetriť 
v iných oblastiach.

Potrebné je hľadať riešenie trvalé, ktorým by mohlo byť 
dosiahnutie celkového počtu žiakov 20 a viac. Mohlo by 
to byť reálne. Podľa údajov z matriky je v našej obci 20 až 
25 školopovinných detí - žiakov 1. stupňa ZŠ, z ktorých 
však viacerí nechodia do školy v Kálnici, ale do iných škôl. 
Nepoznáme zatiaľ dôvody, pre ktoré rodičia vodia malé 
deti, aj prváčikov, do vzdialenejších škôl, hoci by mohli 
pohodlnejšie a hlavne bezpečnejšie navštevovať školu 
doma, v našej obci. Nepredpokladám existenciu neja-
kých nedorozumení, alebo nezrovnalostí vo vzťahu škola 
– rodičia detí. V záujme vedenia obce, starostu i všetkých 
poslancov je byť nápomocní pri hľadaní riešení, pretože 
všetkým nám na našej škole záleží.

2. Zmeny v odpadovom hospodárstve.
Od 1. júla 2016 vstúpil do platnosti zákon č. 79/2015 

Z. z. o odpadoch, ktorý priniesol niekoľko zásadných 
zmien do systému odpadového hospodárstva na úrov-
ni celej SR a z neho vyplývajúcich nových povinností pre 
obce. Prvou bolo prijatie úplne nového VZN obce o od-
padoch, v súlade so znením uvedeného zákona. Splnili 
sme ju na júnovom zasadnutí OZ prijatím VZN č.1/2016 
o nakladaní s komunálnymi a drobnými stavebnými od-
padmi na území obce Kálnica. Druhou povinnosťou bolo 

PÁN STAROSTA, NA SLOVÍČKO!
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uzavretie zmluvy s organizáciou zodpovednosti výrobcov 
(OZV) o zabezpečení systému nakladania s vyseparovaný-
mi odpadmi. Spolu s obcami Mikroregiónu Beckov - Zele-
ná Voda - Tematín naša obec uzavrela zmluvu s OZV NO-
VAS s.r.o. Táto skutočnosť spôsobila i zmenu spoločnosti 
odvážajúcej vytriedený odpad. Technické služby mesta 
Nové Mesto nad Váhom, ktoré odvoz doteraz zabezpečo-
vali, vypovedali obciam Kálnica a Beckov zmluvu o vývoze 
z dôvodu, že Nové Mesto spolupracuje s inou OZV (Envi-
-pack). Boli sme nútení hľadať iného vývozcu a od 1. júla 
odvážajú od nás vyseparovaný odpad pracovníci spoloč-
nosti Márius Pedersen z Trenčína. 

Po obci sme rozmiestnili nové plastové zvony na sklo, 
oproti doterajším piatim kusom pribudol ďalší, šiesty, ktorý 
je umiestnený v časti obce Zápotočie vedľa cesty do Dvo-
rov. Vyvážané budú pravidelne, šesťkrát za rok. V polovi-
ci mesiaca november k nim pribudli modré kontajnery na 
zber papiera, ktoré sa budú vyprázdňovať každý mesiac. 
Doplnené do obce budú ešte dva kontajnery červenej far-
by, do ktorých budeme vhadzovať kovy a obaly z kovov, 
s vývozom v dvojmesačných intervaloch.

3. Nakladanie s biologickými odpadmi.
Nový zákon o odpadoch kladie zvýšený dôraz na trie-

denie a likvidáciu biologicky rozložiteľných komunálnych 
odpadov (BRKO), na ich oddelenie od ostatných ko-
munálnych odpadov a samostatné zhodnocovanie. Táto 
kategória zahŕňa predovšetkým odpady vznikajúce pri 
jarnom a jesennom oreze ovocných drevín a krovín, ďa-
lej odpady z údržby zelene a ostatné odpady rastlinného 
pôvodu. Domáci odpad z údržby zelene si občania zhod-
nocujú na vlastných kompostoviskách na svojich pozem-
koch. Problémom sú orezané konáre a kríky, nakoľko 
v obci nemáme vytvorené podmienky na ich zber a nie je 
doriešené ani ich zhodnocovanie. Za účelom zlepšenia 
situácie v tejto oblasti rozhodli sme sa spracovať projekt 
na „Zhodnocovanie biologicky rozložiteľného komunálne-
ho odpadu v obci Kálnica“ a podať žiadosť o poskytnu-
tie finančných prostriedkov na jeho realizáciu z programu 
„Kvalita životného prostredia“. Cieľom projektu je zvýšiť 
mieru zhodnocovania odpadov so zameraním na ich prí-
pravu na opätovné použitie a recykláciu. Súčasťou pro-
jektu je zabezpečenie technického vybavenia, ktoré bude 
slúžiť k účinnému spôsobu zberu a následnému zhodno-
teniu biologického odpadu – v našich podmienkam podr-
veniu orezanej drevnej hmoty. Vzniknutú drvinu možno 
použiť ako palivo do vykurovacích systémov, ako organic-
ké hnojivo, prípadne na estetickú úpravu priestorov vedľa 
chodníkov či ciest.

Žiadosť bola na Ministerstvo životného prostredia Slo-
venskej republiky spolu s predpísanými prílohami odosla-
ná ešte koncom leta a kompetentné orgány majú o nej 
rozhodnúť do konca roka 2016. Veríme, že bude posú-
dená kladne a uvedený projekt budeme môcť rozbehnúť.

4. Rekonštrukcia vodovodu v časti vetvy A ukon-
čená.

Ukončením verejného obstarávania na výber dodáva-
teľa stavby – rekonštrukcia vodovodu v časti vetvy A a po 
vybavení potrebných povolení z odboru cestnej dopravy 
okresného úradu, aj dopravného inšpektorátu sa koneč-
ne začiatkom septembra začalo so stavebnými prácami. 
Stávajúce poruchové rozvody z PVC potrubia DN 100 boli 
vymenené za PEHD potrubie d 110. Súčasťou výmeny 
boli aj napojenia na všetky vetvy jestvujúcej rozvodnej sie-
te spolu s napojením prípojok k rodinným domom a ostat-
ným objektom. Celú výmenu sa podarilo realizovať tak, že 
výpadky v dodávke pitnej vody boli len minimálne, iba nie-
koľko hodín. Stalo sa tak vďaka dobrej organizácii práce 
a vhodne zvolenému technologickému postupu dodáva-
teľskej firmy. Následne boli vykonané tlakové skúšky tes-
nosti nového potrubia a po nich sa mohlo začať so za-
vážaním výkopu a rekonštrukciou chodníka pre chodcov. 
Povrch chodníka, pretože sa jednalo o rekonštrukciu vo-
dovodu, mohol byť obnovený len v pôvodnej štruktúre, to 
znamená s asfaltovou vrchnou vrstvou. 

Rekonštrukčné práce v celkovej hodnote160 904,52 € 
boli ukončené koncom mesiaca októbra. Spoluúčasť 
obce do výšky 5 % vynaložených nákladov je v hodnote 
8 045,23 €, zostatok v sume 152 859,29 € bol uhradený 
z dotácie od Environmentálneho fondu. Som presvedče-
ný, že výmena poruchovej časti vodovodu za nové potru-
bie s rozvodmi sa prejaví aj znížením celkových strát v sys-
téme obecného vodovodu. 

5. Rozšírenie výdatnosti vodného zdroja Stoky - 
120 m vrt.

V súlade so zámerom zvýšiť výdatnosť vodného zdroja 
Stoky, schváleným obecným zastupiteľstvom, po vyhodno-
tení prieskumného vrtu a na základe odporúčaní odborníkov 
v oblasti hydrogeológie začali v auguste práce na hĺbení no-
vého vrtu. Pôvodný predpoklad, že voda sa nachádza v hĺb-
ke 60 – 70 m pod zemou sa nepotvrdil, a tak sme museli 
vŕtať hlbšie. Na vodu sme narazili asi v 104 m a pokračovali 
až do hĺbky 120 m, keď už z vrtu stále vytekala voda. Prvé 
odhady výdatnosti hovorili asi o 3 litroch za sekundu, čo by 
bolo bohato postačujúce množstvo. Prvý odhad však nebol 
úplne presný, pretože po skončení dvadsať dňovej čerpacej 
skúšky sa pri neprerušovanom čerpaní výdatnosť ustálila na 
hodnote 1,8 l/s. Pre naše potreby je to dostatočné, preto-
že s vodou z nového vrtu uvažujeme na dopĺňanie doteraj-
ších zdrojov pitnej vody v období maximálnej spotreby vody 
v letných mesiacoch. Následne boli na rozbor odobraté prvé 
vzorky, ktoré až na jeden parameter spĺňajú kritériá normy, 
stanovené pre pitnú vodu. Neskoršie, po odčerpaní väčšie-
ho objemu vody boli opätovne odobraté nové vzorky, po vy-
hodnotení ktorých bude posúdená kvalita vody z vrtu.

Nový prameň bol následne zabudovaný, osadený po-
norným čerpadlom a príslušnou armatúrou tak, aby 
z neho bolo možné v prípade potreby už budúce leto do-
dávať vodu do obecného vodovodu.

6. Stretnutie seniorov.
Ako prejav úcty našim starším spoluobčanom a záro-

veň poďakovanie za ich celoživotné dielo pozýva ich obec 
každoročne na spoločné posedenie. V minulosti sme ho-
vorili o stretnutí dôchodcov, dnes sa viac prikláňame k ter-
mínu stretnutie seniorov. Z praktických dôvodov. Dnes 
okrem odchodu na starobný dôchodok čoraz viac ľudí vy-
užíva možnosť odchodu do predčasného dôchodku. Pre-
tože na obecnom úrade nemáme prehľad o poberateľoch 
predčasného dôchodku a z dôvodu, aby sme na niekoho 
nezabudli, schválili sme v obecnom zastupiteľstve, že na 
stretnutie seniorov budeme pozývať občanov, ktorí v da-
nom roku dosiahnu 62 rokov a viac.

Tohtoročné stretnutie malo podobný priebeh i program 
ako všetky predošlé. V jednom sa ale predsa líšilo. Tento-
krát celé stretnutie bolo v réžii Kálničanov, pripravené s vy-
užitím zdrojov z našej obce. S pekným kultúrnym progra-
mom vystúpili členovia domáceho speváckeho súboru 
Šípkari, mäso na hlavné jedlo z čerstvo ulovenej jelenice 
z kálnických hôr sponzorsky dodalo poľovnícke združenie 
Ostré vrchy a pochúťku z diviny pripravili nájomcovia kuchy-
ne v KD manželia Guľovci. Tiež dezert ku káve bol domácej 
výroby, chutné čokoládové a banánové rezy napiekla naša 
spoluobčianka Zdenka Rozvadská. Obsluhu v sále počas 
celého popoludnia zabezpečovali poslanci obecného za-
stupiteľstva. Dúfam, že sa nám podarilo našim skôr naro-
deným občanom pripraviť príjemné sobotné popoludnie.

Obecné zastupiteľstvo na októbrovom zasadnutí schvá-
lilo udelenie najvyšších obecných ocenení dvom našim 
občanom z radov seniorov. Neviem si predstaviť lepšiu 
príležitosť na odovzdanie ocenení ako na spoločnom 
stretnutí. S radosťou sme túto príležitosť využili a odo-
vzdali cenu obce p. Ing Eve Borcovanovej za dlhoroč-
nú aktívnu činnosť v zbore pre občianske záležitosti, odo-
bierky za obec i účinkovanie pri občianskych pohreboch 
a p. Jozefovi Šlosárovi za dlhoročné pôsobenie vo fut-
balovom oddiele TJ ZAVAŽAN, za úspešnú trénerskú prá-
cu s družstvami dospelých a mládeže. Obidvom blahože-
láme a prajeme ešte veľa energie a síl do ďalšej práce. 

 (b)Oprava vodovodu
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Ako členov folklórneho súboru Kálnicka studien-
ka nás baví oživovať už časom zabudnuté tradície 
našej obce. Dožinková slávnosť je jednou z nich. 
Spojiť túto milú udalosť aj s chutným jedlom pod-
ľa receptov našich starých materí sa ukázalo ako 
dobrý nápad. Stačí len chcieť a osloviť partiu šikov-
ných a ochotných ľudí. Našťastie, takých je v našej 
obci ešte dosť. Sme radi, že naše pozvanie prijal 
súčasný predseda PD Kálnica J. Šálek aj s rodinou. 
Ako uznávanú osobnosť sme pozvali aj B. Bolecho-
vú. My, členovia Kálnickej studienky, sme vystúpili 
s krátkym dožinkovým programom a s radosťou sme 
odovzdali veniec z klasov pánovi predsedovi. Ten 
sa nám úctivo poďakoval a celkovú spokojnosť sme 
postrehli aj na tvárach ostatných návštevníkov. Sym-
patická rodinná partia M. Pavelku z Kálnice uspo-
kojila všetky chuťové bunky návštevníkov podujatia. 
Pokrmy ako perky, šúľance, bryndzové halušky, klo-
bása, ale aj chutná kapustnica sa behom pár chvíľ 
rozpredali. Na minulej akcii sme si zvolili gazdinú 
Kálnice. Aby jej nebolo smutno, tak sme tento rok 
vymysleli súťaž o gazdu Kálnice. Disciplíny: predsta-

venie osoby, pribíjanie klinca do drevenej klady, pá-
rový balónový tanec, degustačný nos a klobúkový 
tanec, ktorý by nemal byť problémom pre poriad-
neho chlapa. No ale pravda bola iná, získať chlap-
ských dobrovoľníkov nebolo až také jednoduché. Aj 
tu sa ukázalo, ako ženy vedia byť kreatívne a odváž-
ne, aby zachránili situáciu. Aby sme zvýšili počet 
súťažiacich, tak sme boli prinútení k malému pod-
vodu. Áno, baby sa nám prezliekli za gazdov! S úža-
som sme sledovali, aká súťaživosť a zanietenosť sa 
v nich objavila. Len tak tak, sa nám do finále prebo-
jovali pánom bohom stvorení ozajstní chlapi. V klo-
búkovom tanci si to nakoniec rozdali M. Hrušovský 
a D. Ševčík. Viac šťastia mal D. Ševčík a oprávne-
ne sa pýši titulom „Gazda Kálnice“. Naozaj sme si 
spoločne užili krásnu a hlavne plnú smiechu obo-
hatenú sobotu. Taktiež by som sa chcela srdečne 
poďakoval M. Ďurišovi za zhotovenie konštrukcie na 
dožinkový veniec a S. Pavlechovej za jeho výzdobu. 
I. Jelínkovi za fotky z minulosti. Vďaka jeho ochote 
si majú možnosť naši občania zaspomínať na svo-
ju mladosť.                                                               ŽP

Prvú októbrovú sobotu sa opäť niesla po našej 
dedine vôňa priam opojná, ale nie kvetová, bola to 
guľášová! Tento rok sa do súťaže vo varení guľášu 
prihlásilo 18 „kuchárskych“ tímov. Najpočetnejšie 
zastúpenie mala naša obec a ďalší súťažiaci prišli 
z Nového Mesta nad Váhom, Moravského Liesko-
vého, Ivanoviec, Serede, Ilavy, Štefanova, Galanty, 
Drietomy. Už od samého rána vládla medzi súťažia-
cimi dobrá nálada. Vzájomne sa navštevovali, po-
vzbudzovali, kulinársky radili a prebehla aj koštovka 
pálenky. Zavládla zdravá súťaživosť. Počasie nám 
prialo a slniečko rozdávalo všade pozitívnu náladu. 
Šarm akcie dotvárali naše dievčence z obsluhy, ich 
bavorské šaty zožali u verejnosti veľký ohlas. Všetci 
sa chceli spolu s nimi odfotiť. Kysnuté koláčiky od 
Kálnických mamičiek, zemiakové placky, kapustni-
ca a chutná klobása od M. Pavelku uspokojili aj tých 
najväčších gurmánov. Na spravodlivý priebeh súťa-

Guľáš októberfest v Kálnici
že dohliadala degustačná komisia. Predseda bol 
Miroslav Tvrdoň, podpredseda Branislav Znachor, 
dozorkyňa Vlasta Švoková, porotca Lukáš Ková-
čik, šéfkuchár hotela Elizabeth v Trenčíne a náhod-
ne vybraný dobrovoľník zo súťažiacich anonymne 
obodovali navarené vzorky guľášov. Nemali to jed-
noduché, lebo každý guľáš bol jedinečný a uvarený 
s láskou. V čase 14:00 hod. mohla už aj verejnosť 
ochutnať všetky uvarené guľáše súťažiacich. Každý 
účastník podujatia, čo mal záujem zúčastniť sa ve-
rejnej ochutnávky, si pri vchode zakúpil degustačnú 
misku v hodnote 2,50 €. Tak dostal možnosť ochut-
nať z každej uvarenej vzorky guľášu. Zároveň obdr-
žal aj hlasovací žetón. Po vlastnej ochutnávke mal 
každý možnosť si podľa seba vybrať najlepší guľáš. 
Ten tím, čo dostal najviac žetónov, získal cenu ve-
rejnosti. V čase o 16:00 hod. sme prišli k poslednej 
a vyhodnocovacej časti dňa. Podľa degustačnej ko-

misie najlepší guľáš uvarili súťažiaci z Kálnice, tím 
„Divočáci“ (R. Rieger), druhé miesto získal tím „Pla-
tinum“ Moravské Lieskové, tretie miesto tím „Tres-
ka“ – zmiešaná partia. Podľa verejnosti si cenu 
odniesli Kálnickí poľovníci z „Jáger“ tímu. Všetci 
ocenení obdržali hodnotné elektrospotrebiče. Os-
tatní súťažiaci boli taktiež ocenení za výzdobu stán-
kov a cenou najkrajší chlapci podujatia. Snažili sme 
sa, aby sklamanie a nespokojnosť nezlomili dobrú 
náladu všetkých súťažiacich. Našťastie sa to ne-
stalo, lebo hneď po vyhlásení výsledkov začala tá 
pravá zábava. O dobrú náladu sa postarali DJ Igor 
Kolínek, ľudovkári Huncúti, Janko Kotleba, chlapci 
z Drietomanky. Veruže nenechali našich návštevní-
kov len tak posedávať. Myslím si a môžem skonšta-
tovať, že sa akcia vydarila. Viem, že je vždy niečo, 
čo sa dá vylepšiť, ale všeobecná spokojnosť záleží 
na prístupe a zmýšľaní nás všetkých. Od organizá-
tora pohostinstva Potoček patrí veľké poďakovanie 
firme Heineken za stánky, všetkým súťažiacim, náv-
števníkom, muzikantom, personálu, M. Hrušovské-
mu, T. Kukučkovi, Z. Rozvadskej, Kálnickým ma-
mičkám, naším priateľom, obci Kálnica, Kočovce, 
Krivosúd - Bodovka za lavice. Za sponzorské ceny 
ďakujeme: PD Kálnica – J. Šálek (100 kg pšenice), 
Ctiborov Dvor – F. Biras (syr), SKI Centrum Kálnica 
– M. Feník (lístky na lyžovačku), M. Šicková (kačka, 
kohút), D. Valovič, NMnV (5l vína). 

 Dovidenia budúci rok, priatelia!
 Žaneta Potočková
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HURÁ, zase bude divadlo!
Ospravedlňujem sa za tento nad-

pis môjho krátkeho vyjadrenia ku 
kultúre v Kálnici. Isteže, nie je mož-
né pod slovom „kultúra“ vidieť iba di-
vadelné predstavenie. Ale pre mňa, 
i keď takmer denne dochádzajúceho 
do môjho rodiska, je to udalosť, ktorú 
som si jednoducho nemohol nechať 
ujsť ani dnes, ani v minulosti.

Áno, chodím rád na miesta, kde sa 
môžem stretnúť s priateľmi z detstva, 
prehodiť zopár slov a tobôž, keď niekto-
rých z nich vidím vystupovať na javisku.

Áno, obdivujem ľudí, ktorí dokážu 
aj v dnešnej „IT dobe“ dať spoluobča-
nov dohromady, vyhľadať a presvedčiť 
tých vybraných, či by predsa len neza-
menili svoje zaužívané zvyky za pocit, 
že niečo užitočné spravia pre obec, 
pre iný druh kultúry – ten klasický.

Nechcem spomínať, že pred de-
siatkami rokov bolo divadlo jednou 
z mála kultúrnych udalostí, kde sa 
v sále schádzali občania a s utajeným 
dychom sledovali, čo to jeho susedia 
nacvičili. Potom prišlo kino a po kine 
televízia a dnes? Počítače...

No žiadne elektronické médium 
nedá dokopy toľko ľudí, ktorí s nad-
šením sledujú herecké výkony svo-
jich priateľov a blízkych. A ak sa nájde 
v dedine jeden, ktorý dá viac nadšen-
cov pre tento druh umenia na javisko, 
zaslúži si obdiv a úctu.

Nie je jednoduché vymyslieť záplet-
ku, napísať scenár, vymyslieť a vyro-
biť scénu, naučiť hercov nielen chodiť 
po javisku a tváriť sa prirodzene, ale 
aj rozprávať, pohybovať sa atď., atď. 
Pritom bolo zrejme potrebné riešiť aj 
záskoky, lebo nie každý účinkujúci sa 
mohol zúčastniť vystúpenia. Či už pre 
chorobu alebo iné dôvody. Skrátka – 
zrežírovať divadlo.

Áno, chválim a cítim voči týmto 
priateľom úctu a vďaku nielen za to, 
že hodiny a hodiny si odriekali zo svoj-

ho osobného voľna a cvičili a cviči-
li a upravovali a korigovali a dopĺňa-
li texty a intonovali, cibrili výrazy tváre 
a pohyby tak, aby sme my v hľadisku 
pochopili, o čom a aj o kom to na tom 
javisku rozprávajú. A ak to podajú tak, 
ako to vie podať iba Anička Juriková 
alebo Milanko Ďuriš – to potom ozaj 
nemá chybu. Vďaka, priatelia.

K samotnému divadlu – veľmi sa mi 
páčil „predskokan“, (teraz si nie som 
istý, či to bol Duško Ševčík, alebo jeho 
gunár), ale v každom prípade to bolo 
vhodne zvolený kúsok, ktorý predurčil, 
že pôjde predsa o „drápačky“. Chápem, 
že bolo bezpečnejšie ho hnať popod ja-
visko, lebo z javiska si mohol spraviť od-
razový môstik do hľadiska. Ten gunár.

Krásne vystúpenie troch detičiek 
s veršovanými vyznaniami, ktorými 
nás rozosmiali. Hlavne sa mi páčil ten 
malý chlapec Riško Šicko, ktorý se-
bavedome vyhlásil, že je zo štyroch 
bratov najstarší, a tým aj najmúdrej-
ší... Palec hore, Žanetka.

Veľmi som ocenil vystúpenie „Šíp-
károv“ so zbormajstrom Paľkom Pavle-
chom. Nielen za ich spev, ale hlavne za 
výber pesničiek, o ktorých Paľko po-
znamenal, že niektoré sú aj umelé. Ale 
my predsa vieme, že tie skomponoval 
on. Aj text a aj melódiu. Iba so skrom-
nosťou jemu vlastnou sa zabudol uviesť 
ako autor. Veľmi oceňujem tie piesne 
o Kálnici. To je to, čo nás chytilo za srd-
ce tak, že sme sa s chuťou pridali.

K výkonom všetkých účinkujúcich 
chcem povedať iba jedno – páčili ste 
sa nám.

No nedá mi nespomenúť sólo Milan-
ka Ďuriša s „kozenkou“. Samotný ná-
pad, priviezť, či skôr dotiahnuť na pó-
dium kozu a nevedieť, ako sa to zviera 
zachová (mám na mysli ozaj kozu), bol 
nápad, ktorý by ocenil aj renomovaný 
režisér. Prednes sólistu, ktorý jedným 
okom sledoval text a druhým zviera, či 
tam náhodou nepácha neprávosti pred 
naplneným hľadiskom, bol tak prirodze-
ný, že si zaslúžil potlesk nás všetkých. 
Hlavne tá správna dávka aktuálneho 
štipľavého humoru, ktorú si zrejme só-
lista sám podopĺňal mimo scenára. Po-
dať humorne a pritom neuraziť.

Cestou domov som rozmýšľal, ako 
to tá Žaneta dokázala. Ako dokázala 

presvedčiť ľudí, aby sa dali na účin-
kovanie. Určite bola aj tréma, ale tá 
je vždy a je dobre, keď je. Svedčí 
to o zodpovednom prístupe. Je dob-
re, keď ju tí mladší vystupujúci majú. 
Postupne sa jej zbavia a budú vedieť 
vystupovať na verejnosti. Povedal by 
som, že je to taká predpríprava do ži-
vota. Áno, aj verejného.

Koľko ju to stálo nervov, koľ-
ko energie a elánu musela do toho 
dať, koľko času strávila nad vymýš-
ľaním scénok a písaním a prepisova-
ním scenára. Iste. Nezaobišlo by sa 
to bez pochopenia rodiny a partnera. 
Ale aj tak. Tak ako všetci účinkujúci. 
A v dnešnej dobe, keď takmer každý 
hľadí si dať za každučký úkon zaplatiť. 
Títo všetci to robili z nadšenia. Robi-
li a strácali svoj čas, aby nás zabavi-
li. Aby prebudili pocit spolupatričnos-
ti k dedine a, nebojím sa povedať, aj 
lásku k dedine, v ktorej žijú.

Preto si zaslúži každý účinkujúci, 
tak ako som písal úvodom, našu úctu 
a vďaku.

Nedá mi však nespomenúť aj nedo-
statok. Nie na strane vystupujúcich. 
Sedel som v druhej rade, a tak by 
som mal počuť všetko, čo sa na scé-
ne hovorilo. Ak nezachytí hlas mikro-
fón – nezachytíme ho ani my v hľadis-
ku. A už tobôž nie tí diváci, ktorí sedeli 
ďalej a vzadu. Mohli sa iba domnievať, 
čo sa tam na scéne hovorí.

Mám za to, a nielen ja, že už koneč-
ne by bolo vhodné zo strany obecné-
ho úradu, teda p. starostu, zakúpiť 
mikrofóny a ozvučenie tak, ako sa na 
obec, v ktorej pôsobí takáto divadelná 
scéna, patrí.

Spomínam si, ako nám, vtedy mlá-
dežníkom, zakúpila obec (p. Adam 
Krchnavý) hudobnú aparatúru vráta-
ne ozvučenia len preto, lebo bol záu-
jem, aby mala dedina kapelu. Ach jaj. 
To boli časy. To bol PÁN richtár. Náš 
„richtárko“. No, čo už. Nie je Krchna-
vý ako Krchnavý.

Záverom – veľmi sa mi páčilo poďa-
kovanie, ba skôr spomienka na tých, 
ktorí divadelníctvo rozbiehali kedysi 
dávno v Kálnici. Bolo to milé a určite 
potešilo aspoň pozostalých.

Prajem pokračovateľom tejto našej 
scény, aby nestratili chuť do začatej 
práce a nech sa im dostane uznania 
nielen od občanov.                Ján Kišš

Touto cestou by som sa chcela z celého srdca poďakovať všetkým účinkujúcim 
z Kálnickej Studienky za ich presvedčivý divadelný výkon. Menovite Anne Juríko-
vej, Ľubošovi Pavlechovi, Milanovi Ďurišovi za herecké poradenstvo a tvorivú spo-
luprácu. Mojej babičke M. Valovičovej a ujovi J. Krchnavému-Grimutovských za 
námety na jednotlivé scény. Bc. L. Macovej (Rakoľuby), M. Macháčovi za tanečnú 
choreografiu a celkovú výpomoc pri nácvikoch. Našim všetkým tanečníkom za ich 
profesinálny výkon. Maťovi Petrgálovi (Beckovská Vieska) za spoluprácu a celko-
vú podporu. Duškovi Ševčíkovi za vycvičenie húsera a Š. Rabatinovi za zapožiča-
nie kozy. Tá sa predviedla ako dokonalá herečka. OcÚ za bezplatné zapožičanie 
sály KD. Taktiež našim rodinám, všetkým priaznivcom a divákom v sále. V nepo-
slednom rade si veľmi vážime podporu aj zo strany rodičov detí, ktoré tak srdečne 
a úprimne uviedli naše nové divadelné predstavenie. Riško Šicko, Katka Harmády-
ová a Lukáško Kališ sú už teraz súčasťou a pokračovateľmi tejto viac než 110 roč-
nej tradície. Ľudová spevácka skupina Šípkari pod vedením P. Pavlecha st. príjem-
ne spestrila sobotnajšie hodové popoludnie. Našou obecnou hymnou Kálnica, 
Kálnica spravili tú najkrajšiu bodku za programom. Nasledoval chutne pripravený 
oldomáš (L. Lintner) a voľná zábava v Pohostinstve Potoček. O našu dobrú náladu 
sa postarali heligonárka R. Hromníková (Tr. Turná), I. Jelínek a I. Kolínek. Ďakujem 
vám, priatelia, a už teraz se teším na budúcu spoluprácu.                             

 Žaneta Potočková

Poďakovanie
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S pani kantorkou sa u nás občas stretávame na pohreboch. Zastupuje Katarínu 
Šargovú, svoju žiačku, ktorá hráva v nedeľu na Službách Božích. Soňa Zajacová, 
rod. Zajacová, hrá v ev. kostole v Trenčíne, ale aj v Drietome, Trenčianskych Tepli-
ciach a hrávala aj v Dubnici a Košeci. 

Čo bolo vo vašom živote skôr, služba pre kostol či vlastná rodina?
Najprv bol kostol, potom rodina. Žili sme v Trenčíne. Moji rodičia boli veľmi aktívni 

v našom cirkevnom zbore (CZ). Mojím vzorom bola mama a jej rodina, nakoľko všetci 
boli hudobne nadaní (rodina operného speváka Bohuša Hanáka). Mám dve sestry, 
Evu a Jelu (matka vášho zborového dozorcu Petra Kočického). Hre na klavír som sa 
učila v ĽŠU 5 rokov, a potom 4 roky na organ súkromne u prof. Slujku v Bratislave. 
Na túto cestu ma nasmeroval  trenčiansky p. farár a senior Ján Zeman. Hrávam teda 
v trenčianskom kostole od svojich 16-tich rokov, teda už 62 rokov. 

Kde ste študovali?
Na Obchodnej akadémii v Trenčíne, lebo na konzervatórium do Bratislavy ma 

nevzali a v Žiline sa môj obor neotváral, tak som ešte dva roky pokračovala v hre na 
klavír a spev v Trenčíne, čím som získala vyššie hudobné vzdelanie. 

Kedy ste si založili rodinu?
Vydala som sa v roku 1967 za Jána Zajaca, pracoval v TOS-ke ako konštruktér 

Kto nám hráva na pohreboch? Soňa Zajacová, kantorka z Trenčína
a 30 rokov slúžil pre CZ v Trenčíne ako 
kostolník. Zomrel pred rokom 1. 5. 2015. 
Ja som pracovala 35 rokov až do penzie 
ako mzdová účtovníčka v Slovliku. 

V súčasnosti hráte aj inde okrem 
Kálnice?

Stále hrám v kostole Trenčíne, Dub-
nici a Trenčianskych Tepliciach. A v Kál-
nici občas na pohreboch. Som dlhoroč-
nou členkou ZPOZ v Trenčíne, hrávam 
na občianskych pohreboch, ale hrávala 
som aj pri sobášoch. 

Máte doma nasledovníkov ako 
kantorka?

Mám dve deti, obaja skončili vysoké školy, ale nie hudobného smeru. Syn Mar-
tin je presbyterom v CZ v Trenčíne. 

Pani kantorka, ďakujeme!                                                 
D. Badžgoňová

Zájazd do Izraela
Naša Tánička, ako ju všetci v našom 

evanjelickom cirkevnom zbore voláme, 
sa vybrala na cestu do Izraela. Čo všet-
ko tam zažila nám podrobne a s hlbo-
kými emóciami porozprávala na bese-
de, ktorá sa uskutočnila dňa 29. 10. 
2016 v zborovej miestnosti v Beckove 
a 17. 11. 2016 v modlitebni v Kálnici. 
Tatiana Filipová je už dlhoročnou ak-
tívnou členkou v našom evanjelickom 
zbore. Vedie detskú besiedku, mládež 
a tiež aktívne pomáha pri organizovaní 
detských biblických táborov. Pýtame 
sa na jej dojmy zo zájazdu.

1. Ako si sa dozvedela o zájazde 
a s kým si tam bola?

Moja mamina a ja sme boli oslove-
né bratom seniorom Jánom Jančom 
z dunajsko-nitrianskeho seniorátu. 
Brat senior Jančo nám robil v Izraeli 
sprievodcu, jeho výklad bol veľmi dob-
rý a kvalitný. Izrael už navštívil približ-
ne 23 krát a veľmi nás obohatil svoj-
imi poznatkami, nielen biblickými, ale 
aj historickými. Dlho som rozmýšľala, 
či mám ísť, hlavne po tom, čo mi ma-
mina povedala, že nepôjde. Mala som 
strach z neznámeho, hlavne toho, či 
zapadnem do kolektívu. Ale ako sa 
ukázalo, každý ku komu som sa pripo-
jila ma s láskou prijal a cítila som sa 
aj medzi „neznámymi“ veľmi dobre. 
Boli sme tam z rôznych kútov Sloven-

ska – najviac bolo ľudí zo Žiliny, boli 
ľudia z východu, Bratislavy... Títo ľudia 
ma veľmi oslovili hlavne spôsobom, 
ako sa k sebe správali navzájom, ako 
sa mali radi. Ešte aj skoro po pol roku 
z toho čerpám, lebo mi boli veľkým prí-
kladom vo viere v Pána Ježiša a vzá-
jomnej láske. S mnohými som doteraz 
v kontakte. 

2. V čom sa tento poznávací zá-
jazd líšil od ostatných?

Nebol to len zájazd, kde by sme 
„obdivovali“ historické pamiatky. Bol 
to hlavne zájazd, kde sme načerpa-
li aj takých duchovných síl a vide-
li miesta, kde pôsobil Pán Ježiš. Kaž-
dý deň sme začínali modlitbou, dávali 
sme deň Pánu Bohu, aby nás chránil 
a viedol. Mali sme každý deň zamys-
lenia nad biblickým textom, ktorý sa 
spájal s miestom, ktoré sme navštívili. 
Bolo zaujímavé vidieť miesta, o ktorých 
počúvam v nedeľu v kostole alebo si 
o nich čítam z Biblie. Teraz spätne, keď 
si čítam Bibliu, si viem to miesto pred-
staviť také, aké je. 

3. Čo bolo pre teba najväčším 
zážitkom? 

Je ťažké vybrať len jeden. Spome-
niem dva. Jedným z nich bola plavba 
loďou po Galilejskom jazere, kde sme 
mali veľmi dobrú atmosféru - hrali nám 
izraelské piesne, spoločne sme sa aj 

naučili tancovať jeden izraelský tanec. 
Bolo úžasné sa plaviť po jazere, kde sa 
plavil aj sám Pán Ježiš. Potom sme na 
tomto jazere absolvovali Kurz chodenia 
po vode, ale skončil tak, že sme si nohy 
iba ovlažili. Ale bolo vtipné sledovať po-
kusy niektorých ľudí, ako si chceli spra-
viť fotku s nohami nad hladinou. 

A druhým zážitkom bolo asi kúpa-
nie v Mŕtvom mori. Kde sme sa „vzná-
šali“ nad hladinou, pretože Mŕtve more 
je také slané, že sa v ňom nedá plávať, 
len na ňom ležať. Chýbali nám už len 
noviny do ruky.

4. Ktoré miesto najviac na teba 
zanechalo hlboký dojem a prečo?

Tak najviac sa mi páčila Petra – skal-
né mesto v Jordánsku. Bolo úžasné byť 
na mieste, ktoré sa prirovnáva k Veľké-
mu Kaňonu v USA. Ide o miesto, kde sú 
obrovské skaly. Išli sme pomedzi vysoké 
skalné steny červenej farby. Úplne som 
cítila takú Božiu prítomnosť v tom, že nie-
čo také krásne a majestátne stvoril. A aj 
to ma udivovalo, že ľudia pred takmer 
2000 rokmi vedeli vytesať do skál také 
krásne stavby, aké sme tam videli. Bez 
toho, aby použili elektrinu, lešenie.

A ešte sa mi páčilo na hore Nebo, 
odkiaľ sme videli Izrael – časť Mŕtve-
ho mora a niektoré mestá (Jericho) ako 
na dlani. Rovnaký pohľad sa naskytol 
Izraelcom a Mojžišovi, keď po 40 ro-
koch putovania na púšti prišli z otroctva 
v Egypte do zasľúbenej zeme – Kanaán 
(dnes Izrael), ktorú im dal Boh.  

5. Čo ťa najviac prekvapilo, ale 
v tom negatívnom zmysle?

Bolo to asi miesto, na ktoré som sa te-
šila najviac, a to miesto, kde bol Pán Je-
žiš ukrižovaný – Krížová cesta a Golgo-
ta. Keď sme išli po Krížovej ceste, všade 
okolo boli samé stánky so suvenírmi, a to 
úplne tam rušilo. Lebo to, podľa mňa, by 
malo byť takým tichým miestom. A Golgo-
ta - je to pravoslávny kostol, ktorý bol po-
stavený na mieste, kde bol pravdepodob-
ne ukrižovaný Pán Ježiš za každého z nás, 
za naše hriechy. Toto miesto na mňa pô-
sobilo veľmi pochmúrne a pregýčovane. 
Je veľmi ťažké si predstaviť, ako to tam 
vyzeralo pred 2000 rokmi. Preto som ale 
rada, že sme navštívili aj iné miesto - Zá-
hradný hrob s Lebečným miestom, kde 
sme si to mohli lepšie predstaviť.  

6. Aké posolstvo v tebe zanechal 
Izrael?

Izrael je krajina, ktorej obyvatelia si veľa 
vytrpeli. Je to tam cítiť a veľmi som si to 
tam uvedomovala, hlavne v Múzeu holo-
kaustu v Jeruzaleme. Je hrozné, čo vie 
človek človeku spraviť. A zároveň Izrael 
je krajinou, ktorá žije nádejou a táto ná-
dej sa tak preniesla aj na mňa. Z tohto 
zájazdu som si domov priniesla veľa zá-
žitkov, a hlavne som vďačná za ľudí, kto-
rých som stretla a za ich príklad lásky. 
Určite sa tam ešte raz chcem vrátiť a vi-
dieť aj iné miesta tejto peknej krajiny.  

Ďakujem za rozhovor a prajem, aby 
sa ti želanie vrátiť sa ešte raz do Izrae-
la splnilo.                    R. Prokopenská
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sľúbil Pánu Bohu, že ak ju prežije, stane 
sa mníchom, čo aj splnil, v Erfurte, kde 
vstúpil do augustínskeho kláštora, v Eise-
nachu, kde študoval a prežil roky, o kto-
rých povedal, že boli najkrajšími rokmi 
jeho mladosti. Veľký dojem na mňa urobil 
hrad Wartburg, najmä miestnosť so sto-
lom a stoličkou, kde preložil Novú zmlu-
vu do nemčiny. Na tomto hrade ho ukrý-
valo saské knieža Fridrich Múdry, keď 
bola naňho vydaná kliatba. Vyvrcholením 
nášho výletu bola návšteva mesta Witten-
berg, kde Dr. Martin Luther pôsobil ako 
profesor teológie a kazateľ. Tu sme navštívili najskôr zámocký kostol, na dvere ktoré-
ho v roku 1517 Luther pribil 95 téz proti odpustkom, a tak rozhojdal zvon reformácie. 
V tomto kostole je takisto reformátor Dr. Luther pochovaný pod kazateľnicou a oproti 
nemu má hrob jeho veľký spolupracovník profesor Filip Melanchton. V tomto kos-
tole sme sa zúčastnili aj Služieb Božích s Večerou Pánovou. Vo Wittenbergu sme 
tiež navštívili dom Filipa Melanchtona, ku ktorému nám bol poskytnutý košatý výklad 
s cennými perličkami z jeho života. Napríklad, že jeho múdrosť bola tak veľká, že po 
jeho smrti museli nahradiť na univerzite jeho miesto 4 profesori. Filip Melanchton sa 
v reformácii stal známym najmä vďaka zostaveniu nášho evanjelického vierovyzna-
nia, ktoré bolo v roku 1530 prečítané a schválené cisárom Karolom V. a to v meste 
Augsburg, podľa čoho aj dostalo názov Augsburské vierovyznanie. Tento zájazd ne-
bol len splnením jedného z mojich snov. Zanechal vo mne veľkú stopu, a tiež chuť 
sa na tieto miesta popretkávané životom takej významnej osobnosti, ako bol Dr. Mar-
tin Luther, ešte niekedy vrátiť a vychutnať si plným dúškom ich duchovnú atmosféru. 
Veľká vďaka patrí nášmu Nebeskému Otcovi, že nám to umožnil a na tejto ceste nás 
ochraňoval!                                                                       Dušan Vaňko, ev.a.v. farár

V septembri sa niektorí veriaci z cirkevného zboru Evanjelickej cirkvi a. v. Beckov, 
najmä z dcérocirkvi Kálnica, no tiež spolu s veriacimi z cirkevných zborov z Lubiny, 
Adamovských Kochanoviec a Starej Turej, zúčastnili zájazdu, ktorý sa volal „Po sto-
pách Dr. Martina Luthera“ a ktorý organizovala sestra seniorka ThDr. Eva Juríková. 
Veľmi som sa osobne na tento zájazd tešil, pretože patril k jednému z mojich dvoch 
veľkých snov, po ktorých v živote túžim, a to vidieť miesta, kde žil Pán Ježiš Kristus 
a vidieť miesta, kde žil Dr. Martin Luther. Prvý sen sa teda týka Izraela a druhý Ne-
mecka. Teraz si už môžem povedať, že druhý z týchto dvoch snov sa mi už splnil. Bol 
to naozaj zážitok stáť na miestach ako Eisleben, kde sa Martin Luther v roku 1483 
narodil, bol pokrstený, ale zároveň zhodou okolností aj v roku 1546 zomrel a mal 
posledné 4 kázne, alebo na mieste, kde prežil Luther ako študent búrku, v ktorej 

Po stopách Dr. M. Luthera

číslo 2 - november 2016

Prezentácia knihy Valovičovci na Slovensku
autori: Pavel Barinych a Igor Ďurič

V sobotu 25. júna 2016 v rámci osláv 620. vý-
ročia dochovanej prvej písomnej zmienky o obci 
Kálnica sa uskutočnila aj prezentácia knihy VALO-
VIČOVCI NA SLOVENSKU. Aj keď veľké horúčavy 
prekazili účasť viacerým, najmä starším osobám, 
prísalie kultúrneho domu sa zaplnilo a do prezen-
tačných hárkov sa zapísalo 65 hostí.

Knihu do života uviedli: Ing. Ján Krchnavý, staros-
ta obce, vodou z kálnického potoka, Ing. Miroslav 
Borcovan, bývalý starosta a neúnavný aktér pri pre-
hlbovaní poznatkov o histórii obce, vodou z potoka 
obce Trnovo ako rodák z Turca (Mošovce) a Rozália 
Barinychová vodou z Jadranského mora ako man-
želka autora a svokra spoluautora knihy, ktorá vytvá-
rala obom menovaným priaznivé podmienky pre ich 
tvorivú činnosť. Tak, ako by more nemohlo byť bez 
potokov, ani národy by nevznikli bez rodov a rodín, 
ako sú aj Valovičovci. 

Podujatie moderovala Ing. Nataša Ďuričová, kto-
rá knihu aj uviedla. Prítomných privítal starosta obce 
Ing. Ján Krchnavý, ktorý ocenil autorov knihy uzna-
ním ich práce i vzťahu oboch autorov ku Kálnici. 
Ing. Miroslav Borcovan vo svojom príhovore pred 
krstom knihy zdôraznil význam zachovania historic-
kej pamäte uchovanej v podobe písomného prejavu 
aj pre budúce generácie občanov nielen Kálnice, 

Foto: Peter Kočický 

ale aj širšieho okolia. K práci autorov sa vo svojom 
emotívnom prejave vyjadrila pani Margaréta Partelo-
vá z Trnavy, ktorá pod dojmom z knihy i atmosféry 
v sále prehlásila, že aj ona by chcela byť Valovička.

Atmosféra v sále bola priateľská, až v dobrom slo-
va zmysle rodinná. Iste k tomu prispel aj prednes 
básne „Našim rodákom a menovcom“ Ing. Jozefom 
Valovičom, vystúpenie komorného súboru Priatelia 
peknej hudby z Trnavy a súboru Šípkari z Kálnice.

Sobota 25. júna 2016 nebola iba dňom uvedenia 
knihy, ale aj dňom, keď sa dožil 52. narodenín je-
den z autorov knihy, Ing. Igor Ďurič, PhD.

Kniha sa zaoberá rozšírením rodov s priezviskom 
Valovič na území súčasného Slovenska. Skúma ich 
históriu v Turci, Trenčianskej, Nitrianskej a Bratislav-
skej stolici. V osobitnej kapitole sú tiež Valovičovci, 
pôvod ktorých bol zaznamenaný v Šuranoch a venu-
je sa aj Valovičovcom z Chorvátska. Kniha obsahuje 
kapitolu Významní Valovičovci a ich prínos. Súčasťou 
knihy sú aj Literárne doplnky, ktorými chceli autori 
humorným spôsobom odľahčiť vážny tón knihy. Kni-
ha má 288 strán a je bohato ilustrovaná nielen fa-
ximile starých dokumentov, ale aj množstvom histo-
rických i novších fotografií ako aj obrazov kálnického 
rodáka Milana Stana a Ing. Jozefa Valoviča z Trnavy.

Obaja autori knihy, Pavel Barinych i Igor Ďurič, sú 
členmi Slovenskej genealogicko-heraldickej spo-
ločnosti, ktorá združuje profesionálov i laikov z uve-
denej oblasti. Táto spoločnosť organizuje každé tri 
roky celoslovenskú súťaž o najlepšiu genealogic-
kú prácu. Odborná porota dňa 26. októbra oceni-
la uvedenú knihu ako tretiu najlepšiu na Slovensku. 
Toto ocenenie patrí všetkým tým, ktorí autorom pri 
ich práci pomáhali.
Knihu si môžete objednať za 15 euro + poštovné na tel. čísle 
0905 915 068 alebo cez e-mail: durici@gmail.com. 
PhDr. Pavel Barinych, CSc., Ing. Igor Ďurič, PhD.

Odkiaľ sme prišli a kto sme?
Kam nás rieka cez pereje 
času zanesie?
Pýtali sa tí, čo dali svojmu 
duchu rozlet nájsť sveta krá-
su a jasné myslenie.

Ísť dolu, ísť rovno,  či pozerať vyššie,
sú otázky, čo vôli kladú okovy. 
Skĺznuť k rajskej neznalosti,
či byť ako kameň vo vodnom toku?
Alebo rozdúchať iskru v oku, 
čo Boh dal nášmu predkovi?

Jak semienka púpavy na vzor potopy
zaplavili sme dedovské lúky a polia,
niesli cez veky hrsť spomienok od doby, 
keď Blažej, Martin a Ján z ničoty bytia 
vyšli do bytia nad ničotou
a stali sa pánmi svojich osudov.

Ako semienka striebristej púpavy 
niesol nás vánok z materidúškovej Kálnice
do časov vojen, či chvíľ na prevracanie ornice,
od časov istôt do časov, keď menili sa zástavy.

Osud nás rozhádzal na všetky strany, 
krajinu detstva však srdce nám chráni.

Vedľa nej na dosah nádej je skrytá, 
vidieť zas polia a kostolík známy, 
voňavé stodoly a dusné stajne, 
stretnúť zas priateľov a lásky tajné,
kde sme sa sporili, často tak márne. 
Zostal z nich úsmev len, nie stopy hany.
Osud nás premiesil v života víre, 
predĺžme brázdu, čo čas v knihách ryje. 
Z posolstva v písmenách nádej nám svitá, 
že rod sa s ďalekým rodom zas zvíta. 
Budeme potomkom jak bratia známi, 
budeme my s nimi a oni s nami.

Ing. Jozef Valovič, Trnava / Jaslovské Bohunice

NAŠIM RODÁKOM 
A MENOVCOM
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V tomto čísle Kálnických ozvien by som sa chcela s vami podeliť o svoje po-
city ako riaditeľka školy po ôsmich rokoch v tejto funkcii, lebo ma k tomu dotla-
čili situácie, ktoré v posledných rokoch prežívam a ktoré sa ma dotýkajú aj ako 
človeka, ktorému záleží na kvalitnom vzdelávaní detí, dobrej atmosfére v škole 
aj mimo nej, dobrých vzťahoch medzi deťmi, pedagógmi, zamestnancami, ro-
dičmi a ostatnými občanmi obce. 

Najskôr sa vyjadrím ku kvalite a špecifikách vzdelávania v našej škole v porov-
naní s väčšími školami v okrese. Výhodou je blízka vzdialenosť školy od bydliska 
detí a jej poloha pri hlavnej ceste, odpadá starosť s cestovaním, rodičia môžu 
deti odprevadiť do areálu školy pred odchodom do práce. Škola je otvorená od 
7,00 hod. do 15,30 hod., ale pokiaľ by bola požiadavka zo strany rodičov, mô-
žeme prevádzku školy upraviť.

Tým, že máme menší počet detí ako na veľkých školách, máme ich neustá-
le pod dozorom a nedochádza k situáciám šikanovania zo strany spolužiakov. 
Keď sa vyskytne nejaký výchovný problém, hneď ho riešime, lebo tak ako rodi-
čom, tak aj nám záleží na tom, aby z ich detí vyrástli vzdelaní ľudia so správnymi 
morálnymi návykmi. 

Pri takom malom počte detí v triedach sa stihneme počas vyučovania viac 
venovať všetkým deťom, aj tým, ktoré majú vzdelávacie problémy. S týmito deť-
mi pracuje po popoludniach aj logopedička zo Súkromného špeciálneho pe-
dagogicko-psychologického centra priamo v budove školy. Dokážeme všetky 
deti výborne pripraviť na ďalšie vzdelávanie na vyššom stupni základnej ško-
ly, čoho dôkazom sú výsledky z testovania piatakov, na ktorých mali naše deti 
80 % úspešnosť zo slovenského jazyka aj matematiky, často vynikajú aj v iných 
predmetoch. 

Vzťahy medzi deťmi sú blízke, lebo okrem školy sa stretávajú a hrajú medzi 
sebou aj po škole, vo svojom voľnom čase, a tým, že organizujeme kultúrne ak-
cie v obci alebo sa zúčastňujeme na akciách mimoškolských, učíme deti, ako 
môžu ony prispieť svojím úsilím pre rozvoj obce a potešenie občanov. 

Veľkou výhodou pre prváčikov je aj to, že sa nemusia báť nového prostredia, 
nových učiteľov, nových detí, nových priestorov, lebo to všetko u nás poznajú, ke-
ďže sa stretávame na spoločných podujatiach, ktoré sú buď v škole alebo škôl-
ke. Tento školský rok sa bude zápis do 1. ročníka konať 5. 4. 2017 od 14,00 
do 16,00 hod. Srdečne vás pozývame! 

Všetky deti majú možnosť sa realizovať v rôznych činnostiach (výtvarnej, po-
hybovej, hudobnej, recitačnej), ktoré prezentujeme na vystúpeniach alebo v sú-
ťažiach, ktorých sa zúčastňujeme a dosahujeme v nich výborné výsledky. V mi-
nulom školskom roku to boli: Včela v prírode (1. miesto: Eliška Pavlechová 
a Zuzana Šicková 1.A, 2. miesto: Katarína Harmadyová, 1.A), recitačná súťaž 
Hviezdoslavov Kubín malotriednych škôl, kde 1. miesto v kategórii poézie zís-

Základná škola s materskou školou v Kálnici

Objavme v sebe ľudskosť – a to nielen v predvianočnom čase

číslo 2 - november 2016

kala Katarína Harmadyová; Olympijský deň v Opatovej (vybíjaná - 1. miesto, fut-
bal - 3. miesto, individuálna disciplína - skákanie vo vreci vo svojej vekovej ka-
tegórii - 1. miesto: Šimon Magál, 2.A, 2. miesto: Lukáš Kališ, 3.A, 3. miesto: 
Jakub Hrnčiarik, 4.A).

Na škole máme štyri krúžky: flautový, športový, angličtinu hrou a včelársky. 
Niektorým sa to zdá málo a porovnávajú to s veľkými školami, ale na tých, aj 
keď majú viac krúžkov, máloktoré z nich sú pre deti prvého stupňa a niektoré 
sú len doučovaním z určitého predmetu. Doučovanie detí realizujeme popolud-
ní, ako aj písanie domácich úloh, pokiaľ o to rodičia prejavia záujem. Na domá-
cu prípravu tak neostane deťom toho veľa a rodičia môžu precvičovať už len to, 
čo potrebujú. 

V škole sa snažíme obohacovať vyučovanie aj využívaním počítačov, interak-
tívnych tabúľ, ako aj rôznymi besedami, koncertami, výletmi, plaveckým výcvi-
kom, exkurziami, akciami, ktoré realizujeme v spolupráci s obecným úradom, 
klubom dôchodcov, dobrovoľným hasičským zborom, KKM, Pohostinstvom 
Potoček, včelármi, poľovníkmi, Maticou Slovenska, drobnými podnikateľmi, ro-
dičmi a inými priateľmi našej školy, ktorým veľmi pekne ďakujeme za ochotu 
a pomoc. Tento rok sme dostali darom kamienky pod náš prístrešok od pána 
Dušana Valoviča, ktorý nám pomohol aj s odvozom na športovú olympiádu, tak-
tiež veľmi pekne ďakujeme.

Každoročne tvoríme s deťmi školský časopis ŠARKAN, kde spisujeme, čo všet-
ko zaujímavé sme počas daného školského roka robili. Prečítať nielen školský ča-
sopis, ale aj iné fakty o škole si môžete aj na webovej stránke www.kalnica.sk/zs. 

Ako som už spomenula na začiatku môjho príhovoru, chcela by som sa vyjad-
riť k medziľudským vzťahom. V škole deti vedieme k vzájomnému porozumeniu, 
tolerancii a úcte nielen medzi nimi navzájom, ale aj k všetkým dospelým. Ale 
často sa stretávam s tým, že niektorí dospelí sa v tomto duchu nesprávajú. Mož-
no je to touto dobou, ktorú žijeme, ale nezáleží na dobe, záleží na tom, že sme 
stále ľudia a naša ľudskosť je práve v tom, že sa tolerujeme takí, akí sme, že sa 
snažíme porozumieť a pomôcť iným a že si váži človek človeka, aj keď častej-
šie sa stretávame so zlobou, závisťou, nenávisťou a neúctou, ohováraním a fa-
lošnosťou. Možno práve v tomto predvianočnom čase ja čas sa zamyslieť nad 
tým, či by sa nám ľahšie a krajšie nežilo, keby sme objavili v sebe tú ľudskosť 
a snažili sa ju v ďalšom živote viac prejavovať v spoločnosti iných ľudí. Hlavne 
v situáciách, kedy chceme konať dobro v prospech iných, spojiť svoje sily a za-
budnúť na osobné antipatie a nezhody. Lebo ja verím, že každé dobro sa nám 
v dobrom vráti a zlé zlým. 

Želám vám všetkým pokojné prežitie nadchádzajúcich Vianoc a veľa zdravia, 
lásky, elánu a radosti do ďalšieho života.

 Mgr. Monika Roháčková

Na predprimárne vzdelávanie v novom školskom 
roku 2016/2017 nastúpilo 22 detí, z toho 7 pred-
školákov, ktorí budú s nami tráviť vzácne chvíle škôl-
kara posledný rok. V mesiaci január 2017 nastúpia 
do MŠ ešte 2 deti. Láskavý prístup učiteliek umožnil 
deťom dobre sa zadaptovať a v kolektíve sa dobre 
cítiť a rodičom, aby boli počas dňa spokojní v práci.

Začali sme pracovať podľa nového školského 
vzdelávacieho programu, ktorý sme vypracováva-
li počas letných prázdnin. Ponechali sme si mot-
to: „Všetko, čo chcem vedieť, sa naučím v škôlke 
u Bzučuľky“. Názov programu ŠkVP aj motta s me-
nom Bzučuľka sme ponechali, pretože nám akosi po-
čas tých rokov prirástla k srdcu. 

Ako sa máme v škôlke u „Bzučuľky“ – jeseň
Predškoláci sa s chuťou pustili do práce v nových 

pracovných zošitoch a veľmi sa tešia práci s počíta-
čom a interaktívnou tabuľou, ktoré im spestria prácu 
na vzdelávacích aktivitách. Mladšie deti využívajú ku 
hre hracie kútiky, radi skladajú s konštruktívnym ma-
teriálom, modelujú, kreslia, riešia puzzle a vyhrávajú 
s kamarátom v pexese. 

Denne plníme úlohy týždenných plánov zamera-
ných na sedem vzdelávacích oblastí s výkonovými 
a obsahovými štandardami, zaraďujeme zdravotné 
cvičenie a pobyt vonku. 

Deti majú zabezpečenú kvalitnú stravu a pitný režim 
počas celého dňa, ktorý pozostáva z pitnej vody, ovoc-
ného čaju alebo jablkovej šťavy. Jedálny lístok vhodný 
pre deti a dospelých zostavuje naša nová vedúca ŠJ p. 
Mgr. Katka Harmadyová. Aj v tomto školskom roku deti 
navštevujú dvakrát do týždňa krúžok anglického jazyka 
s lektorkou Mgr. Martinkou Svoradovou. Logopedickú 
starostlivosť poskytuje Mgr. Martinka Šimová v popo-
ludňajších hodinách v priestoroch ZŠ.

V spolupráci so základnou školou sme začali plniť 
prvé úlohy a aktivity z plánu.

Stretli sme sa u nás v MŠ aj so žiakmi na výchov-
nom koncerte pána Budinského z Očovej. Predstavil 
sa v detvianskom kroji s ľudovými aj umelými piesňa-

mi. Deti aj p. učiteľky zaujal hlavne hrou na dvanás-
tich hudobných nástrojoch. Motivoval deti k spevu aj 
tancu. Spoločne s ľudovým spevákom si zahral na 
ozembuch aj náš priateľ ujo Mirko Borcovan, ktorý 
rád prišiel na naše stretnutie. Deti sa odvďačili p. Bu-
dinskému potleskom a pozvali ho aj na ďalšiu návšte-
vu, ktorú im rád prisľúbil.

Už tradične sa v jesennom období stretávame aj na 
ochutnávke ovocia s názvom „Deň jablka“. Pripravi-
li sme ovocné a zeleninové misy nielen na ochutnáv-
ku, ale deti si z produktov vytvárali aj krásne naaran-
žované taniere. Spoločne ich hodnotili a najkrajšie 
sme odmenili. Žiaci 4. ročníka pripravili výtvarné prá-
ce s motívom „jablka“ s krátkym opisom, prečo jablko 
zaraďujeme do svojho jedálnička. Deti recitovali bás-
ne a spievali piesne s jesennou tematikou, vyfarbovali 
obrázky s motívom ovocia a zeleniny a spoločne prežili 
pekné dopoludnie. 

Každoročne sa v mesiaci október stretávajú deti so 
svojimi mamičkami na výrobe „tekvičiakov“.Tešili sme 
sa, ako sa tekvice premieňajú na rozprávkové postavy, 
víly, strašidielka. Prezentovali sme ich na výstave ovo-
cia a zeleniny v kultúrnom dome. Z prezentácie nám 
bol darovaný finančný príspevok, za ktorý srdečne ďa-
kujeme výboru Klubu kálnických dôchodcov. 
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Vážení občania, považujeme za potrebné vás 
oboznámiť, hlavne rodičov školopovinných detí, so 
situáciou v základnej škole. 

Financie na zabezpečenie výkonov škôl a škol-
ských zariadení sú rozdelené podľa dvoch druhov 
kompetencií: 

a) prenesené kompetencie – financovanie prene-
seného výkonu štátnej správy v školstve na obce. 
Základná škola je financovaná zo štátneho rozpočtu 
cez okresné úrady;

b) originálne kompetencie – financovanie výkonu 
samosprávnych funkcií obcami. 

Materská škôlka, školský klub detí a školská je-
dáleň sú financované z vlastných príjmov obce, 
z tzv. podielových daní. Financovanie základnej 
školy s materskou školou je postavené na norma-
tívnom princípe, školy sú financované podľa počtu 
žiakov a personálnej a ekonomickej náročnosti vý-
chovnovzdelávacieho procesu. Zavedenie norma-
tívneho financovania na žiaka znamená, že čím viac 
žiakov, tým viac peňazí. A tu je ten hlavný problém. 
Naša škola má dlhodobo nízky počet žiakov:

                                                                   Počet žiakov 
k 15. 09. 2016 17
k 15. 09. 2015 15
k 30. 06. 2015 17
k 01. 09. 2014 20

Základná škola za 1. – 6. mesiac 2016 mala pri-
delené normatívne finančné prostriedky zo štátneho 
rozpočtu na prenesené kompetencie nasledovne:

Chceme mať v Kálnici školu?
Na prevádzku ZŠ a mzdy čiastku 16 016,00 €. 

Okrem toho mala pridelené účelovo určené pros-
triedky na školu v prírode 1 500,00 €, ktoré museli 
byť riadne vyúčtované a použité len na školu v príro-
de, ďalej účelovo určené pre materskú školu – pred-
školáci čiastka 542,00 €, ktoré mali byť použité 
v materskej škole, a na vzdelávacie poukazy vo výške 
279,00 €. Spolu zo štátneho rozpočtu 18 337,00 €.

Z finančných prostriedkov zo štátneho rozpočtu 
vo výške 16 016,00 €, ktoré boli určené na pre-
vádzku a mzdy bolo vyčerpané na mzdy a odvo-
dy v základnej škole 98 % pridelených finančných 
prostriedkov. Prevádzkové výdavky za l. – 6. mes. 
2016 predstavovali čiastku 5 326,56 €. Spolu vý-
davky základnej školy predstavovali 21 023,58 €. 
Rozdiel bol uhrádzaný z originálnych kompeten-
cií, ktoré obec poukázala pre MŠ, ŠKD a ŠJ vo 
výške 33 000,00 € za 1. – 6. mesiac 2016. MŠ, 
ŠKD a ŠJ čerpali bežné výdavky za 1. – 6. mesiac 
2016 vo výške 31 080,17 €. Okrem toho obec fi-
nancovala za základnú školu úhradu faktúr v me-
siaci 5/2016 a 6/2016 vo výške 1 594,47 €. Za 
7/2016, 8/2016 a 10/2016 obec uhradila faktúry 
vo výške 1 595,56 €.

Ekonomické výsledky v ZŠ nie sú dobré. Ak nepri-
budne viac žiakov do školy naskytá sa otázka: „Chce-
me mať v Kálnici školu?“ Tiež je treba povedať: načo 
financovať školu, keď ju rodičia nechcú? Alebo sú 
v základnej škole také nedostatky, ktoré bránia rodi-
čom umiestniť deti v Základnej škole v Kálnici. 

Je potrebné, aby sa počet žiakov v škole zvýšil 
tak, aby finančné prostriedky zo štátneho rozpoč-
tu boli postačujúce na financovanie školy. Mnohé 
závisí len od rodičov, preto je potrebné s rodičmi 
diskutovať, vypočuť si ich názory a zaoberať sa ich 
požiadavkami. Treba si uvedomiť, že ak obec príde 
o školu, ktorá mala v obci viac ako storočnú tradí-
ciu, bude to už navždy. Všetci si želáme, aby škola 
mala dostatok žiakov a tiež i rodičov, ktorým bude 
záležať, aby škola v obci zostala zachovaná.

RNDr. Ingrid Ševčíková, zástupkyňa starostu
Emília Krchnavá, hlavná kontrolórka 

číslo 2 - november 2016

Školstvo v našej obci má dlhé tradície. V kroni-
kách sa môžeme dočítať, že počiatky sa objavu-
jú už v roku 1867, kedy ev. a. v. cirkev vybudova-
la „učebnú sieň“ s rozmermi 9,7m x 7,7m. Keďže 
sa Kálnica vyznačovala vysokou populáciou, malá 
jednotriedna cirkevná škola nedokázala umiestniť 
všetky školopovinné deti. A tak obecné zastupiteľ-
stvo ponúklo vtedajšiemu Ministerstvu náboženstva 
a výučby pozemok na výstavbu typizovanej dvoj-
triedky. V novovybudovanej škole sa začalo vyučo-
vať 1. septembra 1912. Od školského roka 1959 
-1960 zostáva v Kálnici iba 1. - 4. ročník základnej 
školy, a takto je to dodnes, len s tým rozdielom, že 
žiakov v nej je z roka na rok menej.

V súčasnosti ZŠ v Kálnici navštevuje 18 detí z cel-
kového možného počtu 33, ktoré by mohli našu 
školu navštevovať.

Mnohí rodičia sa rozhodli deti zapísať do základ-
ných škôl v Novom Meste nad Váhom, prípadne do 
Beckova. Je to na škodu tejto škole, pretože jej hro-
zí zánik. Zánikom základnej školy stratí obec časť 
kultúry. Nezazlievame rodičom, pretože majú prá-
vo si vybrať pre svoje dieťa školu, ktorá im vyhovuje 
a spĺňa všetky ich požiadavky.

Chceme sa však spýtať vás, rodičov, čo by mala 
škola spraviť preto, aby ste do nej deti dávali? Bu-
deme veľmi radi, keď nám všetky svoje požiadav-
ky pretlmočíte a spoločnými silami nájdeme rieše-
nie a udržíme školu v našej obci, ktorá si to zaslúži. 
Je to naša priorita, no bez žiakov v škole to nebude 
možné. 18 detí je málo na to, aby sa škola mohla 
sama uživiť. Vo veľkej miere musí väčšiu časť nákla-
dov na chod ZŠ znášať obec.

Ak sa situácia nezmení, v blízkej budúcnosti hrozí 
to, že ZŠ sa v Kálnici bude musieť zrušiť. Treba mať 
na pamäti, že nebude to mať na svedomí ani staros-
ta obce, ani obecné zastupiteľstvo, ale jednoduchá 
matematika nepustí. Obec nebude mať na jej udr-
žanie finančné prostriedky. A to potom bude vizitka 
nás všetkých.

  Rada školy pri ZŠ s MŠ v Kálnici

Quo vadis, základná 
škola v Kálnici?

So žiakmi ZŠ sme sa opäť stretli u nás v škôlke na 
výchovnom koncerte manželov Hlbockých z Piešťan. 
Sú to manželia, ktorí sa spoločne so svojimi ôsmimi 
deťmi venujú folklóru. Ich program bol zostavený na 
predstavenie ľudových tradícií počas roka – svadbu, 
krstiny, fašiangy, žatvu a iné. Spev ľudový piesní z rôz-
nych regiónov Slovenska sprevádzal na viacerých hu-
dobných nástrojoch p. Hlbocký. Oblečení v krojoch 
aj s malým synom Jakubkom vytvorili v triede príjem-
nú atmosféru. Pani Hlbocká zapojila do programu aj 
naše deti, a tie veľmi ochotné a smelé s ňou spolu-
pracovali. Na koncert sme použili finančný príspevok, 
ktorí nám venovali kálnickí dôchodcovia. 

Na vianočný program „Vítame Ťa, Mikuláš“ sa už 
pripravujeme a zároveň vás aj srdečne pozývame. 
Kedy? V piatok 2. 12. 2016 o 16.00 hod. v Kultúr-
nom dome v Kálnici.

S vianočným programom sa dňa 13. 12. 2016 
predstavia deti ZŠ s MŠ aj na predvianočnom 
stretnutí ZPOZ-u, ktoré sa bude konať v Kultúrnom 
dome v Kálnici za účasti členov zboru pre občianske 
záležitosti z trenčianskeho mikroregiónu. 

Čaká nás veľa práce aj zaujímavých aktivít. Dúfa-
me, že všetko zvládneme k spokojnosti našej i rodi-
čov detí a tešíme sa na dobrú spoluprácu s nimi.

Ďakujeme všetkým, ktorí nám pomáhajú a záleží 
im, aby mali kálnickí žiaci a škôlkari príjemné pros-
tredie, dostatok pomôcok a hračiek. O ich kvalitné 
vzdelávanie sa postaráme my, pedagogickí zamest-
nanci ZŠ a MŠ.

Dana Krchnavá, zástupkyňa MŠ Kálnica      

                       

Pozývame vás na vianočnú besiedku, pri-
vítanie Mikuláša a vianočné trhy, ktoré budú 
2. 12. 2016 o 16,00 hod. Príďte s nami osláviť 
blížiace sa vianočné sviatky!

Dňa 25. 1. 2017 o 16,00 hod. sa uskutoč-
ní v budove materskej školy stretnutie rodičov 
detí od 1 roka, ktorí by mali v budúcnosti záu-
jem zapísať svoje dieťa do našej materskej ško-
ly. Všetkých srdečne pozývame, pretože sa uva-
žuje o otvorení ďalšej triedy, aby sme zistili váš 
záväzný záujem a porozprávali sa s vami.

Oznamy ZŠ s MŠ Kálnica



ozvenyKÁLNICKÉ10 číslo 2 - november 2016

Spoločenská rubrika 
jún - december 2016
NARODILI SA: Tibor Kyselica, Matúš Jaroš-
čiak, Lukáš Valovič, Michal Pupák, Veronika 
Srncová, Šimon Šicko, Samuel Klinčúch, 
Hana Filipová 

BLAHOŽELÁME

50 rokov: Ján Jamrich, Adriana Urbanová,  
Danka Bušová, Ľuboš Kováč, Miloš Šagát, 
Tatiana Ševčíková, Mgr. Mária Ďuríková, 
Ľubica Klinčúchová, Alena Šticová, Anna 
Hrušovská, Ján Pavlech, Miroslav Krchnavý, 
Božena Kováčová 

60 rokov: Milan Žaár, Ing. Rudolf  Líška, 
Alena Lintnerová, Viera Snopková, Elena 
Klčovská, Ján Hajdušek, Mária Krchnavá, 
Alžbeta Jamrichová, Stanislav Pauer, Zdenka 
Rozvadská, Ján Kubiš

70 rokov: Zuzana Krchnavá, Anna Šimová, 
Ing. Eva Borcovanová, Svetluša Suchá

80 rokov: Anna Kubišová, Helena Hajdušková

ROZLÚČILI SME SA:  
Ján Jamrich, Lídia Viskupová, Anna Rošková, 
Emília Bolechová, Božena Šatkovská, Zuzana 
Šicková, Jozef Vašica, Ján Durec, Ján Valovič, 
Eva Bolechová, Zuzana Krchnavá

pripravila Blažena Šicková

Infekčné ochorenia, a to hlavne infekcie dýcha-
cích ciest, patria k najčastejším ochoreniam, a teda 
k najčastejším indikáciám predpisovania ATB v am-
bulancii praktického lekára.Vhodná a dobre nača-
sovaná liečba infekcií prispieva k skráteniu času 
liečby a rekonvalescencie, k zníženiu rizika kompli-
kácií ochorenia. 

K pôvodcom infekčných ochorení patria vírusy 
a baktérie. Na liečbu vírusových ochorení sa zvy-
čajne volí symptomatický postup, a to antipyretiká, 
analgetiká, lieky proti kašľu, kvapky do nosa, vita-
míny. V niektorých ťažších prípadoch, u kompliko-

Vôňa gaštanov patrí k jesenným dňom rovnako ako 
ranná hmla a prvé prechladnutie. Horúce pečené gaš-
tany sú nielen lahodnou pochúťkou, ale zároveň liekom. 
Gaštany jedlé pestovali Gréci a neskôr Rimania už pred 
dvetisíc rokmi. Kedysi boli plody týchto stromov nielen 
potravinou s podobným využitím ako zemiaky, ale slúžili 
aj ako naturálna renta – platidlo.                    

Kedysi existovalo až sto odrôd tejto pochúťky a pre 
sedliakov v južných Alpách boli gaštany základnou po-
travinou. Ľahko sa skladovali a využívali ich podobne 
ako zemiaky - boli prílohou k mäsu a robili z nich kaše. 
Gaštanové drevo, porovnateľné s dubovým, bolo kva-
litným stavebným materiálom. Gaštan sa niekedy ozna-
čuje aj za chlebový strom - počas období neúrody jeho 
sýte plody nahrádzali obilniny. Podľa odhadov možno 
z jedného stromu získať až 150 kilogramov úrody, čo 
postačí na celú zimu. Jedlé gaštany obsahujú mnoho 
vitamínov, napríklad vitamín B, E, K a majú tiež vyso-
ký podiel vitamínu C, ktorého množstvo v gaštanoch je 
porovnateľné s podielom vitamínu C v citróne. Gašta-
ny obsahujú zároveň zinok, železo, horčík, fosfor, váp-
nik či draslík, ale aj tanín, ktorý je tiež účinným antioxi-
dantom a pôsobí protirakovinovo. Konzumácia plodov 
gaštanu pomáha vyplavovať jedy z pečene, podporuje 
trávenie a keďže neobsahujú glukózu, sodík ani lepok, 
gaštany sú vhodné aj pre celiatikov.                                    

Na Slovensko sa dostal pravdepodobne koncom 
17. storočia. Každoročne sa na hrade Modrý kameň 
konajú „Gaštanové slávnosti“ s množstvom ukážok vy-
užitia jedlých gaštanov v našej kuchyni. Jediná lokali-
ta v rámci Slovenska, kde sa gaštan jedlý prirodzene 
zmladzuje, je Jelenecká gaštanica. Pre svoju unikát-
nosť bola gaštanica v roku 1952 vyhlásená za Štátnu 
prírodnú rezerváciu. Jelenecká gaštanica leží pod ju-
hovýchodnými výbežkami pohoria Tríbeč v nadmorskej 
výške 425 m n. m. Patrí do Nitrianskeho kraja. Bohu-
žiaľ, jej dnešný stav je veľmi zlý. Každoročne sa v nej na 
jeseň robia zbery plodov gaštana, pri ktorých sú stro-
my ničené ľuďmi, a keďže ide o staré stromy, väčšina z 
nich je v zlom zdravotnom stave. Existujú dva spôsoby, 
ako ich premeniť plody gaštana jedlého na neodolateľ-
nú delikatesu. Je to vždy tepelná úprava, ktorá uvoľní 
chute a vône. Či sa rozhodnete pre varenie alebo pe-
čenie, je iba na vás. Dôležité je jediné - narezať šupky, 
aby sa nevinné plody nepremenili na delobuchy. Plytký, 
centimeter dlhý rez je dostačujúci. Pri pečení predhrej-
te rúru na teplotu 200 stupňov a gaštany naukladajte v 
jednej vrstve na plech tak, aby medzi nimi zostalo do-
statok priestoru na prúdenie vzduchu. Pečenie zaberie 
15 až 20 minút. Pri varení vložte narezané gaštany do 

Antibiotiká v praxi

Gaštan jedlý - zdravá pochúťka

Práca sociálnej komisie v roku 2016
Členky sociálnej komisie v roku 2016 navštívili 

v rámci životného jubilea 10 jubilantov, pri príležitos-
ti ich životného jubilea. 80 rokov oslávili p. Emília Ja-
kušová, p. Ján Krchnavý, p. Anna Krchnavá, p. Anna 
Kubišová a p. Helena Hajdušková. 

Jubileum 90 rokov oslávili p. Ladislav Masár a už 
zosnulá p. Božena Šatkovská.

Krásneho životného jubilea 95 rokov sa dožili 
p. Anna Barinychová, p. Anna Mišechová, t.č. umies-
tená v zariadení sociálnych služieb v Novom Meste 
nad Váhom a p. Mária Juríková.    

Spolu s p. starostom Ing. Jánom Krchnavým sme 
navštívili p. Evu Bolechovú – najstaršiu občianku 
Kálnice pri príležitosti jej úžasného životného jubi-
lea 101 rokov. P. Evička nás privítala v plnom zdraví 
a dobrej nálade. Bohužiaľ, takáto príležitosť, osláv 
102 rokov, sa nám už nenaskytne, nakoľko p. Bole-
chová zomrela dňa 11. 11. 2016.

Tiež by som chcela spomenúť občanov, ktorí sa 
dožili – krásnych 96 rokov, a to  p. Ján Krchnavý. 

Pani Zuzane Škulcovej, Zuzane Juríkovej a p. Já-
novi Škulecovi, t. č. umiestnenému v zariadení soc. 
služieb v Novom Meste nad Váhom, patrí krás-
nych 94 rokov.

Pekného jubilea sa dožila tiež naša spoluobčianka 
p. Mária Valovičová, t.č. umiestená v Domove sociál-
nych služieb v Novom Meste nad Váhom, a to 92 rokov.  

Spolu sme poslali 50 blahoprajných telegramov pri 
príležitosti životného jubilea 80 rokov a viac, spolupra-
cujeme pri vybavovaní žiadostí pre opatrovanie obča-
nov a umiestnenie v zariadeniach sociálnych služieb.

Pripravili sme uvítacie balíčky pre našich prváčikov 
a tešíme sa na rozdávanie mikulášskych balíčkov na-
šim najstarším občanom.

MUDr. Lenka Benáková, 
predsedníčka SK

vriacej vody na 30 minút, aby jadrá uvoľnili svoju slad-
kú chuť a arómu. 

Na záver jeden veľmi jednoduchý, ale o to chutnejší 
recept na Gaštanové rezy.

Základ koláča tvorí kakaový piškótový korpus, kto-
rý pokvapkáme čiernou kávou a potom natrieme pi-
kantným džemom. Ďalej zmiešame asi 0,5 kg gašta-
nov (uvarené alebo upečené pomelieme na mäsovom 
mlynčeku alebo použijeme 2 kocky mrazeného gaš-
tanového pyré) s 0,5 kg mascarpone (môžeme pou-
žiť aj jemný tvaroh alebo ricottu). Pridáme 1 vanilko-
vý cukor, práškového cukru podľa chuti a asi 0,5 dl 
rumu. Poriadne vymiešame, natrieme na koláč a na-
vrch postrúhame čokoládu. Dáme poriadne vychladiť 
a konzumujeme.   

Prajem dobrú chuť.

vaných pacientov, môže nastať bakteriálna superin-
fekcia, čo už vyžaduje antibiotickú liečbu.

Antibiotiká rozdeľujeme na baktericídne, tie zabíja-
jú baktérie a bakteriostatické, tie zastavujú rast bak-
térií, vo vyšších dávkach ich aj usmrcujú.  

Nerozvážne užívanie antibiotík, nedoužívanie celej 
predpísanej dávky, užívanie antibiotík pri obyčajnej ví-
rusovej  infekcii, môže viesť k rezistencii na túto sku-
pinu liekov, čo môže mať v budúcnosti nedozierne 
následky, čo v konečnom dôsledku môže znamenať, 
že aj banálna infekcia bude viesť k úmrtiu pacienta.

  MUDr. Lenka Benáková

Vážené čitateľky, vážení čitatelia !                                            
Keďže toto je posledné číslo Kálnických ozvien 

v roku 2016, prajem vám krásne Vianoce, preži-
te ich v kruhu vám najbližších a najmilších ľudí. Do 
roku 2017 prajem pevné zdravie, spokojnosť, poho-
du a ešte veľa - veľa upečených či uvarených dobrôt.                         

Ingrid Ševčíková

Prečo sa teším na Vianoce
Veľmi sa teším na Vianoce, pretože budeme vystupovať v kultúrnom dome. Bude 

tam s kamarátmi super zábava. Som veľmi zvedavý, čo dostanem na Vianoce. Dú-
fam, že dostanem to, čo chcem. Futbalovú loptu, Farming Simulátor 2017, mikrofón 
do PC a ešte nálepky na skateboard. Ale najviac sa teším na to, keď s mamou pôj-
dem do Rakúska. Pôjdeme do Viedne na vianočné trhy.                 Lukáš Kališ 4.A

Teším sa na Vianoce, lebo budeme vystupovať v kultúrnom dome. Budem tam aj Miku-
láš, možno nám dá  čokolády. Po vystúpení sa tam budeme naháňať. Pôjdeme aj na vianočne 
trhy. Na štedrý deň  k nám príde babka s dedkom, najeme sa. Bol by som rád, keby som dostal to, 
čo chcem, Farming Simulator 2017 a digitálne hodinky. Teším sa, keď pôjdeme do kostola, lebo tam 
budú vystupovať moji kamoši. Darčeky asi dostanem aj od babky a od dedka, alebo aj od druhej babky. 
Pôjdeme aj s bratrancami a s krstnou mamou a s krstným tatom na dovolenku do Nízkych Tatier do aqua-
parku  Tatralandia. Veľmi sa tam teším. 

  Matúš Dovina, 4.A                      
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V predchá-
dzajúcom čís-
le KO sme 
písali o On-
drejovi Bed-
nárikovi, voja-
kovi pôvodom 
z Kálnice, kto-
rý padol 25. 
11. 1941 pri 
obci Kumčat-
skij pri No-

vej Nadežde u Rostova v Rusku krátko 
po napadnutí Sovietskeho zväzu. Bolo 
to pred 75 rokmi, a to je dôvod, pre-
čo sa zachovalo o ňom len málo infor-
mácií a žiadne priame spomienky dnes 
ešte žijúcich príbuzných. Zachovala sa 
pohrebná reč, spomienky z rozpráva-
nia jeho súrodencov, ale fotky, ako sme 
sa domnievali s jeho synovcami Jánom 
a Dušanom, nie. Ukázalo sa však, že to 
nie je celkom pravda. Po vyjdení KO č. 
1/2016 sa ozvala jeho vzdialená príbuz-

ná Jarmila Kippel 
a poslala mi jeho 
fotografie. Po-
tešilo ma jej za-
pojenie sa, lebo 
naozaj bez spo-
lupráce viace-
rých ľudí nejde 
dobre urobiť ani 
Kálnické ozveny. Jarka, ďakujeme!

Ešte zopakujem, že Ondrej Bedná-
rik sa narodil 27. augusta 1914 v Kálni-
ci. Pochádzal z roľníckej rodiny, bol naj-
mladší z piatich detí Jána Bednárika 
a Márie, rod. Kubišovej. Bol vojakom 
z povolania v Žiline. Je uvedený v zozna-
me padlých vojakov z protisovietskeho 
ťaženia od júna 1941 do augusta 1944 
na stránke Ústavu pamäti národa v čas-
ti Padlí, zomrelí a zabití slovenskí voja-
ci takto: „46. čat. BEDNÁRIK Ondrej 
(1914/1935, Kálnica), 25. 11. 1941, 
Kumčatskij“ (pozri: www.upn.gov.sk ).

Dana Badžgoňová 

ONDREJ BEDNÁRIK – padol pred 75 rokmi

číslo 2 - november 2016

1. Ondrej v uniforme (veľký fešák, moja babička vždy vravievala, že vyzeral ako náš 
Peťko, môj brat;

2. Ondrejova mama, moja pra- prababička Mária Bednáriková, rod. Kubišová (s prav-
núčaťom, mojou tetou Janou);

3. Ondrejova sestra, pani Anna Šicková, rod. Bednáriková, mama mojej babičky 
a moja prababička (zomrela ako 52-3 ročná na rakovinu);

4. Druhá zľava moja babička, budúca prvá riaditeľka MŠ Kálnica, Mária Hladká, rod. 
Šicková, vedľa nej jej len o sedem rokov starší strýko Ondrej, vysoký fešák, bol jej 
ako starší brat – tipujem, že tu mala tak maximálne 15 rokov, on teda 22. 
 Fotky sú z rod. archívu J. Kippel.                                                  Popis: Jarmila Kippel

Pevný za národ, ako kameň
V blížiacom sa  roku 2017 si pripomenieme 

v rámci celoslovenských osláv 200. výročie narode-
nia Jozefa Miloslava Hurbana, evanjelického kňaza, 
národného buditeľa, zakladajúceho člena Matice 
slovenskej a prvého predsedu Slovenskej národnej 
rady, ktorý sa narodil 19. 3. 1817 v Beckove.                                                                                       

Pre nás, Kálničanov, významné výročie, nakoľko 
najkrajšie spomienky z detstva mal práve na Kálni-
cu, keď chodil cez Lipky a Hrabovník ku krstným 
rodičom Viktoryovcom do Daranských mlyna v Kál-
nici. Spomienky na toto obdobie zverejnil  i v bás-
ni: „Po padesát letech“. Na viac, v neskoršom ob-
dobí bol v budapeštianskych novinách uverejnený 
článok proti jeho osobe, vypracovaný novinárom 
Karolom Paltaufom, v ktorom J. M. Hurban bol obvi-
nený nielen z rebélie a plamenných rečí, ale i z toho, 
že v Kálnici sa údajne po plamennej reči „na voze“ 

dal korunovať za slovenského kráľa. Tento dobo-
vý pamflet mu priťažil i na neskoršom súde v Buda-
pešti v roku 1869, kde obhajoval nielen svoje do-
terajšie konanie, ale uvádzal i dôvody na uznanie 
svojbytnosti Slovákov ako národa a požiadavku na 
používanie slovenskej materinskej reči na verejnosti 
aj v úradnom styku. I napriek pádnym argumentom 
na obhájenie svojej činnosti bol odsúdený a trest si 
musel odpykať.          

Z tohto dôvodu snažíme sa zviditeľňovať jeho výz-
nam i prínos pre slovenský národ i jeho vzťah ku Kál-
nici nielen pomenovaním Prvého slovenského vče-
lárskeho náučného chodníka i miestneho parku jeho 
menom, ale i pripomienkou počas už tradičného turis-
tického výstupu k Slovanskému dvojkrížu na Ostrom 
vrchu, kde je umiestnená i pamätná tabuľa s jeho me-
nom (obr. vpravo). Jeho pamiatku si pripomenieme 
aj v sobotu 18. 3. 2017 slávnostným odhalením ka-
menného pamätníka. Pamätníka, ktorý v súčasnosti 
vytvárame v miestnom parku v Kálnici a ktorého od-
halenie bude aj súčasťou osláv jeho narodenia po-
kračujúcich v nedeľu 19. 3. 2017 v Beckove.                                                                                                  

V tejto súvislosti úprimné poďakovanie patrí 
sponzorom, ktorí doposiaľ  vytvorenie tohto pamät-
níka podporili. Sú to: Matica slovenská dotáciou 
200 Eur, firma Aset, Piešťany pri výkopových prá-
cach, Dušan Valovič z Nového Mesta nad Váhom, 
náš čestný občan, zabezpečením i dovozom zák-
ladného kameňa pamätníka, Peter Čikel z Beckova 
za poskytnutie ťažkej mechanizácie pri manipulácii 
s ním, firme TRIAL, s.r.o. z Kočoviec za poskytnu-

tie dlažobného materiálu a firme Profi stavba Paľka 
Pavlecha za jeho uloženie a stavebnú úpravu okolo 
pamätníka. Osobitné poďakovanie patrí Obci Kálni-
ca, ktorá podľa potreby akciu zabezpečovala nielen 
svojimi pracovníkmi, ale i materiálne.                                             

Do termínu jeho odhalenia čaká nás ešte náročná 
úloha dopracovania, zhotovenia a inštalácie pamät-
nej tabule na kamenný podklad (na obrázku vľavo), 
ktorú nám zabezpečí Ing. Ján Hubinský z Rakoľub.

Som presvedčený, že do tohto termínu sa nám na 
pamätník podarí získať i potrebné ďalšie finančné 
prostriedky na jeho dokončenie a občania svojou 
hojnou účasťou pri jeho odhalení vzdajú úctu k pa-
miatke i prínosu Jozefa Miloslava Hurbana  pre náš 
národ, ktorú si právom zasluhuje. 

Ing. Miroslav Borcovan, 
predseda MO Matice slovenskej v Kálnici 

Na Vianoce sa teším, lebo budem znova s celou rodinou. Teším sa aj preto, že budeme nacvičovať vianočné vystúpenie. Dú-
fam, že k Vianociam dostanem to, čo som si želal. Ale strašne sa teším na prázdniny. Dúfam, že niekam pôjdeme, aspoň do Tren-
čína. Teším na vianočné trhy, lebo pôjdeme do Prahy. Už ďalší rok pôjdem vystupovať do kostola. K Vianociam by som chcel do-
stať xbox, figúrky (fnaf). Zas pôjdem do Bziniec za mojou babkou a dedkom. Mama mi hovorila, že tieto prázdniny by sme mali ísť 
do Viedne. Tam by sme mali ísť do múzea. Ak stihneme, pôjdeme aj do Tatralandie.                                      Jakub Harmady, 4.A 

Na Vianoce sa strašne teším. Rád zdobím stromček a príde aj babka s dedkom. Najviac sa teším na jedlo a darčeky. Chcel by 
som dostať pod stromček tablet. Ak bude sneh, budeme sa s kamošmi guľovať. Bude super, že  nemusím ísť do školy. Babka 
opäť donesie výbornú sviečkovú a hríbovú polievku. Mňam!                                                                                   Šimon Magál, 3.A

                                        
                                                                           

Vianoce
Na Vianoce sa teším preveľa 
na stole bude dobrá večera.

Vianočný kapor si užíval v potoku 
teraz  bude v našom bruchu.

       Jakub Harmady, 4.A    
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Klub dôchodcov je v našej obci najväčšia organizácia, kde počtom členov 
prevyšujeme ostatné, združujeme viac ako 160 dôchodcov.

Výbor poriada rôzne akcie, v jarnom období je to úprava cintorína a tohto roku 
aj náter oplotenia. Ohlasy od občanov boli pozitívne, no, bohužiaľ, boli aj takí, 
ktorí sa z našej práce smiali. 

My dôchodcovia sa však vieme aj zabaviť. Krásne posedenie pripravil výbor 
pri príležitosti fašiangov a osláv MDŽ. Táto akcia bola spoločná a posedenie sa 
vydarilo. Viac ako 90 členov posedelo a pospomínalo v kultúrnom dome a na 
záver boli naše dôchodkyne obdarované karafiátom. Trojdňový zájazd do Košíc 
využilo 15 dôchodcov. Pravidelne sa zúčastňujeme akcie Samy sebe v Čachti-
ciach, i jednodňového relaxačného pobytu v Podhájskej, tiež pravidelného pe-
šieho pochodu cez Klížu na salaš do Beckova. 

Z činnosti klubu dôchodcov 

číslo 2 - november 2016

Zúčastňujeme sa tradičnej vatry SNP v Sklepárovci, ktorá je organizovaná 
OcÚ, a my sa snažíme vypomôcť pri tejto príležitosti. Musím napísať, že účasť 
je z roka na rok slabšia a aj nás dôchodcov tam akosi málo vidieť pri takom veľ-
kom počte našich členov. Veľkou snahou výboru je usporiadanie výstavy ovocia 
a zeleniny v Kultúrnom dome v čase kálnických hodov. Výbor ďakuje ZŠ a MŠ 
za exponáty, ktoré priniesli, tiež aj občanom, ktorí sa snažili niečo zo záhrady 
doniesť, lebo príroda tohto roku nebola moc štedrá. Klub dôchodcov dobrovoľ-
ný príspevok z výstavy vo výške 50 Eur venoval MŠ a ZŠ. 

Na záver môjho príspevku chcem povedať, že je len na nás, ako si dokážeme 
spríjemniť a zorganizovať svoju jeseň života. 

Predsedníčka klubu dôchodcov Gita Pečitová.

Obec Kálnica, turistický oddiel pri TJ Zavažan Kál-
nica a miestna organizácia Matice slovenskej usporia-
dali už piaty ročník Hviezdicového výstupu ku dvojkrí-
žu pod Ostrým vrchom. Usporiadatelia konštatovali, že 
z roka na rok sa podujatie stáva masovejším, čo nás 
veľmi teší. Veď tento ročník už prekročilo 150 zúčast-
nených. K masovosti nám určite aj tento rok prispelo 
dobré počasie na turistiku a tak isto pekné spomien-
ky na predchádzajúce ročníky, veď tu sa mnohí spo-
znali a spriatelili s turistami z okolitých dedín, a tak vý-
mena skúseností i poznatkov z turistiky boli na mieste. 
Z Kálnice výstup začal tradične od Pohostinstva Poto-
ček, kde bol zraz. Niektorí boli na bicykloch, a tak vy-
užili aj dobré značenie cyklochodníkov, no stále pre-
vláda pešia turistika. Aby sa na pešo nešlo stále tou 
istou trasou, tento ročník sa vykročilo smerom k Plá-
temu dubu, potom pod Jakubovú a na Ostrý vrch. Je 
to dlhšia trasa, ale tie výhľady, či už z pod Jakubovej, 
alebo aj z Ostrého vrchu stoja za to. Naše „hostesky“ 
už akosi tradične privítali dospelých Kálnickou slivovi-
cou, mladších cukríkom a každému účastníkovi dali na 
pamiatku pamätný list. Pri kríži v stanovenom čase pre-
behol krátky program. Starosta obce Kálnica Ing. Ján 
Krchnavý vo svojom príhovore pripomenul významné 
dni k tomuto dátumu - SNP a Deň ústavy. O kultúrnu 
vložku sa postarali Ruženka Bandúrová básňou a spe-
vácka skupina Šípkari zaspievala niekoľko piesní zo 
svojho repertoáru. Ing. Miroslav Borcovan, predse-
da MO MS v príhovore vyzdvihol význam J.M. Hurba-
na pre slovenský národ a jeho odkaz pre mládež. Aj 
tento rok boli mnohým rozdané pamätné tričká s po-
pisom, ktoré venoval pán Kahan. Ešte sa ocenili naj-
starší a najmladší účastník podujatia. Pamiatkou určite 
budú aj fotografie, lebo či už mobily alebo fotoaparáty 
tu len tak cvakali. Ešte spoločné foto všetkých zúčast-
nených, posledné pohľady do diaľky, a potom presun 
ku zrubu na Izbe. Na pripravenej rozpálenej pahrebe 
si snáď každý opiekol niečo z prineseného, veď po 

Piaty ročník Hviezdicového výstupu ku dvojkrížu pod Ostrým vrchom
takej túre aj vyhladlo, takže opečená slaninka alebo 
špekáčik veru chutili. Spev pri sprievode harmoniky by 
bol určite trval aj dlhšie, ale cesta domov si vyžaduje 
tiež svoj čas. Verím, že si každý odniesol domov len tie 
pekné spomienky.

Turistický oddiel usporiadal ešte niekoľko iných 
akcií, za všetky len spomeniem cykloturistický vý-
let na Topoľčiansky hrad v júni, na ktorom pravidel-
ne vedúceho robí Ján Hladký. Tiež sme sa zúčastnili 
23.10.2016 hviezdicového výstupu na Inovec. Počet 
účastníkov na akciách by mohol byt aj lepší, veď po-
hyb na čerstvom vzduchu prospieva ku zdraviu.

Predseda turistického oddielu pri TJ Kálnica 
Ján Valovič

Foto: Ján Valovič

Foto: Ján Valovič
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XI. Medzinárodný seminár chovateľov papagájov 
KÁLNICA 2016

Je sobota 11. júna 2016, na prvý 
pohľad celkom všedná, iba na ten-
to dátum chladnejšia, ako zvyčajne 
býva. Avšak predsa niečím špecifická. 
Do chladného predpoludnia sa vnára 
teplo ľudských sŕdc a usmiatych tvárí. 
V tento deň si 70 chovateľov zo Slo-
venska a Česka namierilo do Kálnice, 
aby sa po 11-krát stretli na tradičnom 
seminári chovateľov papagájov. Prišli 
„skalní“ a prišli aj noví. 

Ako to už býva, seminár sa nezao-
bišiel bez hostí, ktorými boli predseda 
ÚOK pre chov exotického vtáctva p. Mi-
roslav Kozej, predsedníčka ÚOK pre 
chov exotického vtáctva RNDr. Blanka 
Bruteničová, predseda zboru posudzo-
vateľov p. Boris Chudada a šéfredaktor 
časopisu Nová EXOTA Mgr. Jan Sojka. 
Návštevou nás poctil aj majiteľ spravo-
dajského internetového denníka pre 
chovateľov papagájov ARARAUNA.CZ 
Jan Potůček s manželkou.

Program tohtoročného seminára bol 
skutočne pestrý, veď štyria slovenskí 
a dvaja českí chovatelia tu odprezento-
vali svoje prednášky. Po slávnostnom 
otvorení (hymnická pieseň „Kálnica“, 
príhovor, prípitok) nadišiel rad na pored-
nášky od odborníkov na jednotlivé témy. 

Latam lastovičí a jeho chov – Ľu-
boš Pavlech. Vo svojej prednáške 
som predstavil menšieho pestro sfar-

beného papagája pochádzajúceho 
z Tasmánie (hniezdenie) a zimujúceho 
v Južnej Austrálii. Je to druh, ktorý si 
zaslúži väčšiu pozornosť chovateľov, 
nakoľko mu o 15 rokov hrozí vyhynutie 
z dôvodu devastácie prírody a premno-
žených zavlečených predátorov. Jeho 
potravou vo voľnej prírode je nektár 
z kvetov, ovocie, semená a hmyz. Pre-
to je potrebné pre tento druh vytvoriť 
aj v chovateľských podmienkach vhod-
ný jedálny lístok. Nakoľko latamy las-
tovičie už 12 rokov chovám a pravidel-
ne odchovávam mláďatá, podelil som 
sa s prítomnými o vlastné skúsenosti. 
Latam lastovičí sa považuje za najrých-
lejšieho papagája na svete, je schopný 
letieť rýchlosťou až 100 km/hod.

Chov guaruby zlatej a aratingy kak-
tusovej – Mgr. Jan Sojka odprezen-
toval chov dvoch druhov v SR aj ČR 
vzácne chovaných juhoamerických 
papagájov vyžadujúcich teplejšie cho-
vateľské prostredie. Guaruba zlatá je 
prekrásny zlatožltý papagáj, vďaka veľ-
kej hlave a veľkému zobáku pôsobia-
ci mohutným dojmom. V skutočnosti 
je to vták veľmi krehký, ktorému chýba 
spodné prachové perie. Odchov mlá-
ďat je veľmi náročný. Nakoľko sa jed-
ná o obyvateľ tropických pralesov, po-
lovicu kŕmnej dávky musí tvoriť ovocie. 
Aratinga kaktusová je prevažne zele-

ný papagáj s hnedým hrdlom a oran-
žovo žltým bruchom, pochádza zo su-
chých oblastí porastených kaktusmi, 
na ktorých nachádza zdroj obživy (plo-
dy, semená). Vo voliérach ich možno 
odchovávať iba v skupinách (kŕdľoch). 
Prednášajúci je úspešným chovateľom 
oboch druhov. 

Chov papagája vejárového – Bc. Ľu-
bomír Baniari vo svojej prednáške od-
prezentoval chov tohto juhoamerické-
ho papagája s predĺženými perami na 
krku, ktoré pri vzrušení dokáže zdvih-
núť do tvaru vejára. Porozprával o ťaž-
kostiach počas ich 12-ročného chovu 
až po úspešný odchov mláďat.

Mutácie neofémy modrohlavej – 
Jiří Vojtěch. Špičkový český chovateľ 
týchto malých austrálskych papagájov 
zaoberajúci sa chovom farebných mu-
tácií vyšľachtených v chovoch. Pred-
stavil tu ním chované mutačné vtáky, 
svoje supermoderné chovateľské za-
riadenie a zásady ich správneho kŕme-
nia. Zaujímavosťou je, že papagájom 
okrem zmesi semien pečie aj špeciál-
ne buchty a pripravuje na pitie nápoje 
z huby kombuchy. 

Kvasinky v chovoch exotického 
vtáctva – MVDr. Miloš Kelecsényi pri-
pomenul problém, ktorému sa nevenu-
je dostatočná pozornosť. Kvasinky sú 
dobrý sluha, ale zlý pán, a to z dôvodu 
ich premnoženia v tráviacej sústave. 
Dôležitá je dôkladná prevencia a hy-
giena v chovoch a taktiež podávanie 
kyslých roztokov v napájačkách (jablč-
ný ocot, výťažky z citrusových jadier). 

Dna u exotických vtákov – MVDr. 
Juraj Šimunek (SR). Spôsobuje ju in-
fekcia obličiek, ktorá môže mať orgá-
novú alebo kĺbovú formu. Postihnutý 
vták trpí bolesťami, ktoré končia úhy-
nom (zlyhanie vnútorných orgánov). 
Dna nepatrí medzi príliš časté choro-
by, dodal prednášajúci. V rámci svojej 
prednášky uviedol historku zo svojej 
veterinárnej praxe. 

Všetky prednášky boli veľmi zaují-
mavé, doplňované snímkami z premie-
tacieho prístroja. K prednáškam mala 

priestor aj bohatá diskusia a účastní-
ci prednášajúcich odmeňovali srdeč-
ným potleskom. Na záver oficiálnej 
časti seminára som sa s prednášajúci-
mi a účastníkmi seminára rozlúčil slo-
vami vďaky, úprimných želaní a pies-
ňou „Keď cítiš lásku“, hudbu ktorej mi 
na túto príležitosť pripravil p. Igor Kolí-
nek. Ako sa na celodennú akciu patrí, 
pre účastníkov bolo pripravené drobné 
občerstvenie (minerálka, káva, záku-
sok), výborný obed a na záver oblože-
né misy s údenou klobáskou, bôčikom 
a krkovicou. 

Záverom čo najsrdečnejšie ďakujem 
starostovi obce Kálnica Ing. Jánovi Krch-
navému a obecnému zastupiteľstvu za 
bezplatný prenájom kultúrneho domu, 
prednášajúcim za ich kvalitné prednášky 
a členom ZO SZCH Kálnica a ich rodin-
ným príslušníkom za ich obetavú prácu 
počas prípravy, priebehu a ukončenia 
XI. Medzinárodného seminára chova-
teľov papagájov Kálnica 2016.                      

Ľuboš Pavlech

Touto cestou chcem sa poďakovať účastníkom akcie konanej 24. augus-
ta 2016 zameranej na prípravu V. ročníka hviezdicového turistického výstupu 
ku krížu.                                      

Počas nej bola urobená výmena nosnej i strešnej konštrukcie pamätnej tabu-
le, ošetrený kríž a dotiahnuté jeho spoje, priestor a okolie kríža bolo pokosené, 
upravené a doplnené o nové dubové lavičky. Na „Izbe“ bolo pokosené a uprave-
né okolie a pripravené drevo k samotnej akcii 1. 9. 2016.                                        

Na tejto práci sa podieľali Dušan Filip, Pavol Bolech i s traktorom, Milan Va-
lovič - Slovák, Jaroslav Pažitný starší, Peter Gudánek, Mirko Krchnavý, Milan 
Šicko a Ing. Miroslav Borcovan. Novú konštrukciu pamätnej tabule pripravil 
rezbár Ferdinad Bolebruch a sponzorsky prispela Obec Kálnica, Matica slo-
venská a pán Pavol Haluza.

Všetkým úprimne ďakujeme.                                 Ing. Miroslav Borcovan, 
predseda  MO MS v Kálnici

Poďakovanie za prípravu V. ročníka hviezdivového výstupu

Foto: Jan Potůček, Ararauna.cz

Zdeněk Vandělík s Ľubošom Pavle-
chom pri jeho voliérach. 

Foto: Jan Potůček, Ararauna.cz
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Činnosti Plameňákov v roku 2016 
Pre našich Plameňákov bol rok 2016 veľmi úspešný. K mladšiemu družstvu 

sa zostavilo nové družstvo starších Plameňákov. Družstvo je zložené z devia-
tich členov: Agáta Borcovanová, Laura Dovinová, Magdaléna Kippel, Adrián 
Vojta, Vincent Kippel, Stanislav Tyzner, Dominik Dovina, Adam Hrnčiarik a Ján 
Vaško. Plameňáci sa zúčastnili viacerých súťaží. Prvá súťaž v tomto roku bola 
okresná súťaž jarnej časti mládežníckej hry Plameň v Zemianskom Podhradí. 
Naši Plameňáci sa tu umiestnili na 5 mieste. Ďalšia súťaž sa konala v Kálnici pri 
príležitosti 620. výročia obce. Súťaže sa zúčastnili družstvá zo Zemianskeho 
Podhradia proti družstvám z Kálnice. Naši Plameňáci sa napriek veľkej snahe 
a pravidelným tréningom umiestnili na 3. a 4. mieste. Tu už bolo viditeľné, že 
len stará technika brzdila našich Plameňákov v ich úspechoch. Z toho dôvodu 
sa firma LAURIS R.M. s.r.o. rozhodla zakúpiť novú saciu športovú techniku. 
Plameňáci boli z novej techniky nadšení a s veľkou chuťou vstupovali do ďalších 
súťaží. Už prvý úspech zožali na súťaži o pohár starostov obcí Bošáckej doliny, 
kde obsadili 1. miesto. Ďalšie súťaže absolvovali už len staršie družstvo Plame-
ňákov, ktorí súťažili aj mimo nášho okresu. 

V Opatovej pri Trenčíne sme sa zúčastnili súťaže o cenu Červených Bleskov. 
Bolo to pre nás niečo nové, veľmi zaujímavé a poučné. Z 15 družstiev naše družstvo 
Plameňákov skončilo na veľmi peknom 5. mieste. Z Opatovej sme išli s pozvánkou 
na branný pretek v jesennej časti hry Plameň v Soblahove. Plameňáci v tejto súťa-
ži odbehli namáhavú trasu s prekážkami v celkovej dĺžke 3,2 km. Z 22 družstiev sa 
naše deti umiestnili na krásnom 5. a 6. mieste. Svoje úspechy zavŕšili poslednou 
súťažou v tomto roku, a to bola okresná súťaž v jesennej časti hry Plameň v Zemian-
skom Podhradí, kde získali s obrovským bodovým náskokom 1. miesto. 

číslo 2 - november 2016

Matke záležalo, aby som už v mladosti poznal 
Spiš a Liptov. Moja babka sa totiž narodila v Strá-
ži (pri Poprade) a matka v Dovalove (pri Liptovskom 
Hrádku). Bývali sme ešte v Kálnici, keď sme sa vy-
brali na výlet do Vysokých Tatier. 

Z Tatranskej Lomnice sme sa lanovkou vyviezli na 
Skalnaté pleso. Pohladkal som žulové steny hvez-
dárne a pustli sme sa Magistrálou až na Štrbské 
pleso. Obedovali sme cestou mastný chleba s ci-
buľou a zapíjali studenou vodou z niekoľkých poto-
kov, čo tiekli sprava zo skál. Pojem pitný režim bol 
neznámy, pili sme, keď prišiel smäd. Výborná mali-
nová krachelka bola zriedkavým luxusom. 

Už sa zvečerievalo, keď sme došli na Štrbské 
pleso. Pri ktoromsi liečebnom dome som sa oprel 
o múrik a pozeral do hĺbky predo mnou na zvlne-
nú spišskú rovinku, osvetlenú poslednými lúčmi 
slnka. A vtedy som po prvýkrát uvidel zemský tieň. 
Kto vie, či nie aj naposledy. Takýchto slávnostných 
chvíľ nebýva v živote mnoho. Vpravo zapadalo sln-
ko, ale kvôli stromom a kopcom som ho nevidel. Po-
zrel som do diaľky doľava a tam už bola zem tma-
vá. Temnota sa rovnou čiarou po zemi šinula Spišom 
zľava doprava. Bol som nadšený, až sa mi zastavoval 
dych. Neviem už koľkokrát som sa nadýchol a vydý-
chol, kým sa Spiš zahalil do tmy. Teda takto vyzerá 
z výšky začiatok noci. Aj som si to navždy zapamätal, 
že Zemeguľa sa otáča zo západu na východ. 

Nastal večer. Ostalo mi zima. Treba chytiť neja-
ký spoj TEVŽ. To bola Tatranská elektrická vicinálna 
železnica. Ostal mi dojem, že osvetlený Spiš mal žl-
to-šedú farbu. Možno už kopali švábku. O kus ďalej 
to už boli bandurky. Veru, mnoho mien majú na Slo-
vensku naše „zemáky“. 

Keď som sa pozorne zahľadel na bežiace rozhra-
nie tmy a svetla, nebola to tenká čiara. Ani neviem 
odhadnúť tú šírku pásu. Ale keď som sa naň pozeral 
z tej výšky, tak mi napadlo, že Zemeguľa sa kotúľa 
po tej svojej dráhe dosť rýchle. Neskôr som sa do-
zvedel, že je to skoro pol kilometra za sekundu. Nad 
tým kúskom Spiša, na ktorý som sa od múrika po-
zeral, sa zvečerilo, kým by ste napočítali do desať. 

Supermesiac 14. 11. 2016
Nečakané astronomické predstavenie skončilo. 

Herci boli iba dvaja: Slnko a Zemeguľa. Hrá sa každý 
deň, ale málokto dostane lístok do hľadiska, odkiaľ 
je tak dobre vidieť, ako sa to stalo mne. A zadarmo. 

Čo to len bude, keď sa do hry zapoja traja?! Tretím 
hercom je Mesiac. Videli ste už, ako vychádza spoza 
obzoru? Určite. A všimli ste si jeho veľkosť? Možno. 
Kým je blízo obzoru, má veľký priemer. Len čo vyle-
zie vyššie na oblohu, priemer sa mu zmenší, a keď 
ho máte nad hlavou, už je celkom malý. Potvora Me-
siac! Zrejme klame. Priznám sa, hnevalo ma to. Aj 
astronómov. Merali ďalekohľadmi jeho priemer nad 
obzorom a keď ho mali nad hlavou, jeho priemer bol 
stále rovnaký. Ich záver bol: Chyba je v našom moz-
gu, ten nás klame. Trochu ma aj mrzí, že mám v moz-
gu poruchu, ale čo mám robiť, keď ju máme všetci? 

To, že je Mesiac družicou Zeme, vedia už deti 
v materskej škole. Točí sa okolo nás tak, aby nás stá-
le videl. Je k nám vždy obrátený iba jednou stranou. 
Nuž, to veru nie je pekné vyjadrenie. Mesiac nevidí 
a je to guľa a guľa predsa nemá strany! Ale ani nepo-
znám krajšie vyjadrenie. Jedna otáčka okolo Zeme 
mu trvá približne dvadsaťosem dní. Ak je práve bo-
kom od Zeme, je osvetlený slnkom iba čiastočne, 
a to sprava, osvetlená časť má tvar písmena veľké D. 
Znamená to, že DORASTÁ. Je to prvá štvrť. Na svo-
jej dráhe okolo Zeme sa od Slnka vzďaľuje, zatáča sa 
doľava a osvetlená plocha sa zväčšuje. Za krátky čas 
sa osvetlí celá a je spln. Ak je náhodou práve vtedy 
v jednej priamke so Zemou a Slnkom, vznikne úplné 
zatmenie Mesiaca. Pre astronómov to nie je náho-
da. Jeho dráhu majú tak presne vypočítanú, že do-
kážu mnoho rokov dopredu predpovedať na zlomok 
sekundy, kedy zatmenie nastane aj kedy skončí. Ak 
nie je presne v tej priamke, ale je trochu vychýlený, 
tak je čiastočné zatmenie. Ak je od tej priamky vy-
chýlený viac – a to je najčastejšie – tak je spln neru-
šený. Potom sa Mesiac na svojej dráhe okolo Zeme 
začne pohybovať smerom k Slnku, osvetlená časť sa 
zmenšuje. My obyvatelia Zeme ho v tom čase vidíme 
v podobe veľkého písmena C, to znamená že CÚVA 
a dostane sa až medzi Slnko a Zem – to je nov. Ak 

by bol v čase novu na jednej priamke medzi Slnkom 
a Zemou, nastanie zatmenie Slnka. 

Zatmenie Slnka bývalo pre nás, žiakov kálnic-
kej základnej školy, veľkolepou „šou“. Babka, kto-
rá tam bola riaditeľkou, zrušila počas zatmenia vy-
učovanie, každý si mal nájsť kúsok skla, začadiť si 
ho v plameni sviečky a sledovať zatmenie. Nikto ne-
oslepol. Všetci si vedeli intenzitu začadenia urobiť 
tak, aby im neuškodila.

Raz mesačne, keď je mesiac v splne, majú ra-
dosť z krásneho obrazu na oblohe nielen bosorky, 
ale aj my, občania, čo sa niekedy zadívajú do neba. 
Keby Mesiac obiehal okolo Zeme po kružnici, Su-
perspln by nikdy nenastal. Ale Mesiac okolo Zeme 
beží po elipse a Zem nie je v jej strede, ale trochu 
pri kraji. Ten bod pri kraji, v ktorom sa nachádza, 
sa nazýva ohnisko. Vtedy je Mesiac vzdialený od 
Zeme okolo 360 000 kilometrov a v najvzdialenej-
šom bode býva ďaleko 400 000 kilometrov. Keď je 
najbližšie pri Zemi a práve v splne, tak má na oblohe 
naozaj väčší priemer a na Zem odráža viac svetla. 
To je SUPERMESIAC alebo SUPERSPLN. Takýto 
nastane najbližšie 25. novembra 2034.

 Karol Vondra

Dúfame, že naši Plameňáci budú i naďalej pokračovať vo svojich úspechoch 
v družstvách mladší i starší a budeme sa môcť s vami i naďalej deliť o ich úspe-
chy. Na záver sa chceme poďakovať všetkým súťažiacim Plameňákom, že svojimi 
vynikajúcimi úspechmi zviditeľnili DHZ Kálnica v celom okrese, tiež ďakujem všet-
kým hasičom z DHZ Kálnica, ktorí sa aktívne podieľali na príprave a pomoci pri 
tréningoch a súťažiach a firme LAURIS R.M. s.r.o. za zakúpenie novej techniky.

  Zuzana Juríková
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Stolnotenisový oddiel

Organizačný výbor: 

Ing. Ján Krchnavý – starosta 
MUDr. Lenka Benáková – Sociálna komisia
Mgr. Jaroslava Durcová – Kultúrna komisia
Ing. Milan Ďuriš – Finančná komisia 
RNDr. Ingrid Ševčíková – Finančná komisia 
Dáša Kmeťová – Sociálna komisia 
Anna Krchnavá – Komisia pre výstavbu 
Žaneta Potočková – Komisia pre výstavbu 
Milan Borcovan – Kultúrna komisia 
Riaditeľ pretekov: Mgr. Miroslav Masár 
Hlavný rozhodca: Peter Bajnok 

Dátum pretekov: 8. apríl 2017 

Kancelária pretekov a miesto štartu: Kultúrny 
dom v Kálnici

Štart: 13:00 hod. 

Trať: 5500 m Kálnica – Rakoľuby – Kálnica 

Kategórie: Muži – Ženy – 17 až 34 rokov 
 Muži – Ženy – 35 rokov a starší
Prezentácia pretekárov a vydávanie štartových čiel 
bude do 12:30 v kancelárii pretekov v pohostin-
stve Potoček.   
Účasť mladších ako 17 rokov nebude oficiálne 
hodnotená časmi ani poradím. Účasť všetkých 
pretekárov je na vlastné nebezpečenstvo. 

Jarný pretek k oslobodeniu obce
Obec Kálnica usporiada po 70 rokoch atletické preteky v behu k hrobom rumunských vojakov padlých pri oslobodení Kálnice v obci Rakoľuby.

Zdravot. zabezpečenie: MUDr. Lenka Benáková. 

Vyhlásene výsledkov: v Kultúrnom dome v Kálnici, 40 min po pretekoch.

Ceny: Pamätné poháre. 
Najbližšiemu príbuznému pretekárov z pred 70 rokov budú venované spomien-
kové fotografie z pretekov ich predkov. 

Občerstvenie: teplý čaj pred pretekmi v pohostinstve Potoček; guláš (jelení) 
+ nápoje. 

Spýtali sme sa pamätníka preteku Mgr. Miroslava Masára, ktorý organizuje 
zopakovanie preteku v apríli 2017 po 70 rokoch.

1. Pán Masár, zúčastnili ste sa aktívne ako chlapec tohto pamätné-
ho behu? 

Áno, ale iba ako divák. Býval som len asi 100 m od miesta štartu a cieľa tých-
to pretekov. Mal som vtedy iba 11 rokov.

2. Bol to prvý a jediný ročník na pamiatku 2. výročia oslobodenia 
obce alebo sa ešte zopakoval? 

Áno, bol to prvý a jediný ročník, ďalšie už neboli. Prišli Februárové udalosti 
v roku 1948 a zmena režimu.

3. Bol tento beh aj začiatkom vašej atletickej kariéry? 
 Dá sa povedať, že čiastočne áno, behať bola moja obľúbená činnosť, a po-

tom som ako dospelý behal Slovenskú atletickú ligu.
4. Aké bola vaše športová dráha v ďalších rokoch a čomu ste sa ve-

novali profesionálne? A na penzii? 
Absolvoval som vojenskú telovýchovnú školu Dr. Miroslava Tyrša v Prahe, 

a potom aj fakultu telesnej výchovy a športu na Karlovej univerzite v Prahe. Stal 
som sa telovýchovným odborníkom a učil som telesnú výchovu na dvoch vy-
sokých školách. Bol som aj náčelníkom katedry telesnej výchovy na Vysokej 
vojenskej leteckej škole v Košiciach so špecializáciu telesná výchova pre bu-
dúcich pilotov. Na penzii? Organizujem spolu so synom Ľubošom pravidelne 
medzinárodné preteky v lyžovaní na tráve. Bývali aj v Kálnici. Teraz je to v Pieš-
ťanoch a budú aj na budúci rok. Bude na nich štartovať aj Kálničan Samo Šic-
ko. Ďalšia významná činnosť v penzii je výučba nových masérov opäť so synom 
Ľubošom v našej  Masérskej škole v Piešťanoch.

5. Ako vznikla myšlienka usporiadať po 70 rokoch beh oslobodenia? 
Touto myšlienkou som sa zaoberal už dávno, ale 70. výročie je veľmi význam-

ným jubileom.
6. Koľko pamätníkov by sa ešte mohlo zúčastniť, aj keď už nie behu, 

skôr prechádzky? 
Žiaľ, všetci vtedajší pretekári sú už po smrti a pamätníkov je tiež veľmi málo. 

Najstarším je Rudolf Stano žijúci v Petržalke, ktorý je bratom víťaza, bol ním Šte-
fan Stano (štartovne číslo 12, na fotke dole prvý zľava). Na preteky sa dobre pa-
mätajú i ďalší žijúci, a to najmä Ján Ševčik, brat Zdena Ševčika (štartovné číslo 
11), bol najmladším účastníkom pretekov, mal iba 17 rokov. Dobre si spomína 
na preteky aj Ján Kubiš, ktorý tiež býval neďaleko štartu a cieľa pretekov. Orga-

Ako vznikol beh k výročiu oslobodenia? 
nizátorom pretekov bol vtedajší starosta Kálnice a majiteľ pálenice Ján Ševčik, 
ktorý venoval víťazovi fľašu slivovice.

7. Zapojenie cyklistov je novinkou, pred 70 rokmi sa takýto pretek 
nekonal? 

Preteky cyklistov sú skutočne novinkou a myšlienka na ne vznikla v debate 
o týchto pretekoch s Michalom Feníkom, ktorý je majiteľ cyklisticko-lyžiarske-
ho centra v Kálnici.

8. Máte s organizáciou preteku veľa starostí, alebo je to tak primera-
ne vďaka pomocníkom z radov poslancov OZ a starostu, ako aj obča-
nov Kálnice? 

S organizáciu pretekov je vždy veľa starostí, mám ale veľa skúseností a s po-
mocou starostu, poslancov a ďalších aktivistov z Kálnice ich určite zvládneme 
na vysokej úrovni. Veď sa chystáme pozvať aj rumunského konzula. Pán Borco-
van sľúbil i zaspievanie rumunskej hymny a ďalšiu rumunskú pieseň, ktorá ho-
vorí o vyprevádzaní syna matkou do boja, a ktorá bola rumunským vojakom za-
spievaná pri ich odchode z Kálnice po oslobodení obce. 

Páči sa mi myšlienka, že možno aj potomkovia pôvodných bežcov by be-
žali nielen na pamiatku oslobodenia, ale aj na počesť svojich dedov. Nád-
herná kontinuita v mnohých smeroch! 

Držíme palce – nech 8. apríla 2017 príde nielen veľa pretekárov a dosiahnu 
kvalitné výsledky, ale aby prialo aj počasie a všetci zúčastnení zažili neopakova-
teľne krásny a úspešný deň!

Mgr. D. Badžgoňová

Stolnotenisový oddiel ZAVAŽAN Kálnica sa na sezónu 2016-2017 prihlá-
sil do dvoch súťaží. Naše prvé mužstvo hrá 5.ligu v zložení Erik Kukučka, 
Lukáš Kukučka, Roman Janega, Marcel Kopún a potešujúce je, že sa držia 
na predných priečkach tabuľky. Druhé mužstvo hrá 6.ligu. Za B tím nastu-
puje Erik Šicko, Jakub Šicko, Jozef Rusnák, Milan Borcovan, Matej Borco-
van, Milan Pavlus, Dalibor Lintner. Postavenie nášho B tímu je stred tabuľky. 
Chcel by som poďakovať všetkým hráčom oddielu za príkladné reprezento-
vanie obce. 

Dalibor Lintner, predseda STO

  Pretekári: 

 3. Ján Krchnavý
 4. Pavel Hladký
 5. Ján Hladký
 6. Andrej Krchnavý
 7. Rudolf Šicko
 8. Štefan Klinčúch
 9. Pavel Škulec
10. Ján Kubiš
11. Bohumil „Zdeno“ 
  Ševčík
12. Štefan Stano   
  (víťaz)

Prihlášky: 

EMAILOM na 
ocu@kalnica.sk   

tel. č.: 
032 779 888 32 

písomne/osobne: 
OcÚ Kálnica 

Termín do 
31. 3. 2017. 

Štartovné je 
symbolické 1€ 

na osobu.
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brániť vstupu na ihrisko na bicykloch, boli poodtŕhané a museli byť vyrobené 
a nahradené oceľovými dvierkami, hlavne preto, že v blízkosti MFI sa vo zvý-
šenej miere potulujú diviaky. Aby sme predišli prípadnému poškodeniu ihriska 
diviakmi je potrebné tieto dvierka, najmä na noc, zatvárať. Rovnako si musíme 
chrániť pred potulujúcimi diviakmi počas zimy aj hlavné futbalové ihrisko na jed-
notlivých vstupoch oceľovými kari rohožami. Postupne sa ukazuje, že postran-
né ochranné siete MFI, ktoré sú zavesené na gumových šnúrach sa postupne 
naťahujú a uvoľňujú, čo budeme musieť na jar nahradiť vhodnejším materiálom. 
Do budúcnosti v záujme bezpečnosti, funkčnosti a udržania poriadku v priesto-
re MFI a pod prístreškom pri bufete, uvažujeme o montáži bezpečnostného ka-
merového systému.

Za MFI pri hrádzi potoka bola zriadená malá posilňovňa. Na podnet mladých 
futbalistov sme svojpomocne vyrobili a zabetónovali oceľové hrazdy a bradlá, 
na ktorých chlapci, ale i dievčatá pravidelne trénujú a cvičia. Perspektívne uva-
žujeme, že by bolo vhodné v priestore pri MFI vybudovať aj pre najmenšie deti 
hojdačky, preliezačky, šmýkačky a pod., a takto ich pomaličky zvykať chodiť 
do tohto nášho športového areálu. Je to požiadavka viacerých mladých rodi-
čov, ktorá sa však nezaobíde bez pomoci sponzorov a ochotných darcov i fi-
nančne prispieť.

Budúci rok 2017 bude 70-tym rokom činnosti našej TJ ZAVAŽAN. Do osla-
vy tohto výročia, ktorá sa uskutoční 24.6.2017 za účasti našich priateľov z dru-
žobnej TJ Družstevník Popovice z ČR je pred nami veľa práce na skrášlení 
celého športového areálu. Je to predovšetkým oprava a nastriekanie fasády 
športových kabín, výmena starých drevených lavíc vedľa ihriska montážou no-
vých plastových sedačiek. Vyčistenie od machu a natretie ohradenia futbalové-
ho ihriska a iné.

Verím, že za účinnej pomoci všetkých našich členov sa nám podarí splniť všet-
ky predsavzatia, a tak dôstojne osláviť 70. výročie vzniku TJ ZAVAŽAN Kálnica. 

Dušan Filip, predseda TJ Zavažan

Áno, už toľko rokov nepretržite funguje naša TJ ZAVAŽAN Kálnica a môžem 
zodpovedne prehlásiť, že rok 2016 bol úspešný na poli športovom aj budovateľ-
skom. Vysnívané multifunkčné ihrisko bolo slávnostne otvorené 25. 6. 2016 pri 
príležitosti osláv 620. výročia prvej písomnej zmienky o obci Kálnica. Po špor-
tovej stránke úspešnú činnosť prevádzajú stolní tenisti, futbalisti a turisti, kto-
rých činnosť zhodnotia vo svojich príspevkoch predsedovia jednotlivých od-
dielov – Libor Lintner za stolnotenisový, Ing. Ondrej Ševčík za futbalový a Ján 
Valovič za turistický oddiel.

Od posledného vydania Kálnických ozvien sme na futbalovom ihrisku po ur-
čitých peripetiách namontovali na konštrukciu ochranných sietí svetelnú infor-
mačnú tabuľu, na ktorú nám finančne prispel náš žiacky odchovanec Milan Iva-
na, ktorý úspešne pôsobil v Nemeckom SV Darmstadt 98, ktorý sa postupne za 
dva roky i za jeho výdatnej pomoci prebojoval z tretej ligy do najvyššej nemeckej 
1. Bundesligy. I touto cestou Milanovi Ivanovi za dar ďakujeme. 

Na multifunkčnom ihrisku sme dokúpili a boli namontované basketbalové 
koše, ku ktorým bola dodatočne vyrobená ľahká oceľová konštrukcia na pripev-
nenie ochrannej siete, čo zabraňuje prepadávaniu lopty mimo ihriska pri bas-
ketbale, minifutbale a iných hrách. 

Obecným zastupiteľstvom bolo prijaté Všeobecne záväzné nariadenie o pre-
vádzkovaní multifunkčného ihriska na území obce Kálnica, ktorého súčasťou je 
Prevádzkový poriadok multifunkčného ihriska. Po polročnom odstupe od jeho 
otvorenia môžeme konštatovať, že ihrisko je v prípade priaznivého počasia vy-
užívané temer každodenne. Najčastejšie je to minifutbal, tenis, nohejbal a indi-
viduálne hádzanie a triafanie lopty do basketbalových košov. Menej sa využíva-
lo pri volejbale a hádzanej. Najmä v jesenných dňoch bolo využívané aj počas 
tréningov žiakov a mužov. Umelé osvetlenie MFI sa používalo len sporadicky, 
celkom 21 hod. Aby osvetlenie nebolo možné zapínať svojvoľne hocikým, čo 
sa dialo, bol pôvodný elektrikársky uzáver na elektrorozvádzači nahradený uzá-
verom na kľúčik. Toto zrejme niekomu nevyhovovalo a elektrorozvádzač bol ná-
silne otvorený a uzáver poškodený. Z toho dôvodu bolo nevyhnutné prerobiť 
uzáver rozvádzača na petlicu s dózickým visiacim zámkom. Pod prístreškom 
pri MFI sú k dispozícii 4 lopty – futbalová väčšia, menšia žiacka, basketbalo-
vá a do 16.10.2016 bola i žlto-červená hádzanárska, s ktorou sa hrávali najmä 
najmenšie deti. I keď táto lopta bola na niekoľkých miestach označená nápi-
som MFI a v Kálnici by mala byť ľahko identifikovateľná, stratila sa. Bola nahra-
dená inou futbalovou loptou. Tu je potrebné poznamenať, že lopty po skončení 
hry patria späť do košíkov na stojan a nenechávať ich zakopnuté mimo ihriska. 
Plastové bielo-červené reťaze pri vchodoch na MFI, ktoré symbolicky mali za-
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Aký bol šesťdesiaty deviaty rok činnosti TJ ZAVAŽAN?

Z činnosti futbalového oddielu TJ ZAVAŽAN
Futbalový oddiel Telovýchovnej Jednoty ZAVA-

ŽAN Kálnica naďalej pokračuje v rozohratých súťa-
žiach ObFZ Trenčín s družstvami mladších žiakov 
a mužov. Mladší žiaci v IV. lige U 13 vyhrali šesť zá-
pasov, v jednom zápase remizovali a päťkrát prehra-
li so skóre 50:27. S 19 bodmi sa po skončení je-
sennej časti umiestnili na ôsmom mieste. O kvalite 
našich mladších žiakov svedčí aj fakt, že do výberu 
ObFZ boli pozvaní štyria hráči. V zápase medzi vý-
bermi ObFZ Trenčín a ObFZ Topoľčany sa podari-
lo skórovať aj Stanislavovi Tyznerovi a aj vďaka jeho 

gólu postúpil tím Trenčína do finále celého turnaja. 
Počas zimnej prestávky odohrá družstvo mladších 
žiakom turnaj v Melčiciach Lieskovom, kde si zme-
rajú svoje kvality s ďalšími piatimi výbermi. V VII. lige 
JUH dospelých ObFZ Trenčín 2016–2017 je naše 
mužstvo tabuľkovo priemerné, keď po odohratých 
trinástich zápasoch obsadili siedmu priečku so zis-
kom devätnásť bodov. Príčinou môže byť nevyrovna-
nosť výkonov a dlhodobý nedostatok hráčov, keďže 
v priebehu jesennej časti náš tím opustili traja hrá-
či základnej zostavy. Z doteraz odohraných trinás-

tich zápasov päť vyhrali, štyri remizovali a štyri pre-
hrali. Stred tabuľky je pomerne vyrovnaný, preto je 
dôležitý každý získaný bod. Vyzdvihnúť treba našich 
obrancov a brankárov, ktorí dobre odolávajú útokom 
súperov a zaslúžili sa o druhý najnižší počet inkaso-
vaných gólov zo všetkých tímov (skóre 24:12). 

Členovia futbalového oddielu vás pozývajú na 
ŠTEFANSKÚ ZÁBAVU, ktorá sa uskutoční dňa 
26. 12. 2016 o 19:00 v Kultúr. dome v Kálnici. 
Do tanca bude hrať hudobná skupina DUO SONET.

    Ing. Ondrej Ševčík, predseda FO
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